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J
aunā gada gaidās mēs visi vēlamies nākotnē ko labu. Un gribas ticēt, ka tā arī 
būs, jo ko tik pēdējo 3 gadu laikā būvniecības nozare nav pārdzīvojusi. Mēs 
dzīvojam reālā pasaulē un nozarei radām praktiskus un augstvērtīgus notiku-
mus, caur kuriem visas būvprocesā iesaistītās puses var gan atskatīties uz pa-
darīto, gan arī redzēt kādu iespēju nākotnei. Vēlamies pieminēt nesen, 28.11., 

notikušo konferenci Izaicinājumi industriālajā būvniecībā. Optimismu radīja Jāņa 
Vaivoda (Rīgas Ārtelpas un mobilitātes departaments) strukturētais stāstījums 
par nākotnes infrastruktūras pasūtījumiem – lai viņam izdodas piepildīt iecerēto! 
Optimismu rada arī jaunu tehnoloģiju ienākšana – neviltota bija konferences 
dalībnieku interese par šūnbetonu.
Cienījamie būvnieki, pasūtītāji, arhitekti, apkopojiet objektu ražu 2023. gadā un 
gatavojiet pieteikumus vērienīgākajiem būvju un būvnieku svētkiem – konkur-
sam Latvijas Būvniecības Gada balva 2023, atcerieties arī par speciālistiem ar 
lielo burtu un piesakiet tos konkursam Latvijas Gada inženieris būvniecībā 2023! 
Ar lepnumu paziņojam par ceļojošās izstādes atvēršanu jau 8. gadu, šoreiz ar 
nosaukumu Arhitektūra. Inženierija. Formu spēks, divos formātos ārtelpās –  
izcili fotostāsti, idejas arhitektūras tūrismam. No decembra vidus uz Āgenskalna 
tirgus žogiem, bet paplašinātā formātā no janvāra vidus pie t/c Origo.
Piebildīsim, ka APSKATS un mūsu radītie notikumi ir privāta iniciatīva – konkur-
si, konferences, izglītības kampaņa un ceļojošā lielformāta izstāde informē nozari, 
izglīto sabiedrību. Lepojamies, ka esam spējuši oriģinālrakstiem piepildītu skais-
tu izdevumu izplatīt paredzētajai nozares mērķauditorijai bez maksas. Un retums 
šajos laikos – tā kā finansējumu meklējam no dažādiem avotiem, joprojām varam 
lepoties ar samērā lielu saturisko neatkarību un oriģinalitāti (neatgremojam 
apkārt klīstošas garlaicīgas preses relīzes, kā to diemžēl dara dažādu valsts fondu 
apmaksāti mediji). Tuvojoties gadu mijai, vissirsnīgākais PALDIES tiem, kas mūs 
iedvesmo, dalās ar labo praksi, saredz mūsos uzticamu sadarbības partneri  
ar precīzu mērķauditoriju un izvieto reklāmas un visādi citādi atbalsta!

APSKATS 

ARHITEKTŪRA 

BŪVNIECĪBA 

DIZAINS

2023/DECEMBRIS/NR.5

Izdevējs biedrība Arhitektūra Būvniecība Dizains.  
ISSN 2661-5673 Pārpublicēšana tikai ar izdevēja atļauju.  
www.buvniekupadome.lv/Apskats Kontakti: 29407147, 28373794,  
buvniekupadome@gmail.com, www.buvniekupadome.lv,  @buvniekupadome.lv

AGRITA LŪSE, 
biedrības BDCC valdes locekle

APSKATS 

ARHITEKTŪRA 

BŪVNIECĪBA 

DIZAINS

GUNITA JANSONE, 
biedrības BDCC vadītāja



PELDOŠA SAULES 

STACIJA
Ar Eiropas Savienības struktūrfondu 
līdzfinansējumu uzņēmums 
Jūrmalas ūdens realizējis Baltijā 
unikālu projektu – peldoša saules 
elektroģenerācijas stacija, kas ierīkota 
pēcattīrīšanas ūdens baseinos – 
pārplūdes dīķos – Slokā, Mežmalas  
ielā 41. Saules enerģijas stacijas 
maksimālā jauda ir 2,1 MW.
2. LPP.

DZINTARS ADLERS
ALŪKSNES NOVADA PAŠVALDĪBAS 

DOMES PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Biznesa stacija ir viens no gandrīz 
20 objektiem, kas tapis aktivitāšu 
skaita un finanšu apjoma ziņā 
lielākajā Eiropas Reģionālās attīstības 
fonda projektā Uzņēmējdarbībai 
nozīmīgas infrastruktūras attīstība 
Alūksnes novadā. Šī projekta mērķis 
ir izveidot komercdarbībai piemērotu 
infrastruktūru novadā, radot jaunas 
darbavietas.
10. LPP.

KASPARS KALNIŅŠ

SIA ACBR VALDES PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Stratēģiskas nozīmes būve, kas 
veicina novada ekonomisko attīstību 
un konkurētspēju. Tuvākais tilts, lai 
šķērsotu Gauju, ir tikai Valmierā –  
tā varētu teikt par tiltu pār Gauju 
Strenčos uz reģionālā autoceļa  
P25 Smiltene–Strenči (28,34. km).
16. LPP.

ANSIS ZELTIŅŠ
RĪGAS BRĪVOSTAS PĀRVALDNIEKS

Ar Eiropas Savienības līdzfinansējumu 
militārās mobilitātes programmas 
ietvaros šobrīd realizējam veselus 
divus Rīgas ostas ilgtermiņa attīstībai 
nozīmīgus projektus, kas vienlaikus 
veicinās mūsu kopējo konkurētspēju 
un palīdzēs pilnveidot arī Latvijas un 
sabiedroto aizsardzības funkcijas.
22. LPP.

ANDRIS BOŽĒ
YIT LATVIJA VADĪTĀJS

Jaunais īres nams Tērbatas ielā ir 
kvalitatīvs papildinājums īres tirgus 
attīstības tendencēm, kur vērojama 
jauno speciālistu vēlme tieši īrēt, nevis 
iegādāties mājokli kredītā. Un šī publika 
ir salīdzinoši prasīga, orientējoties uz 
jaunajiem, modernajiem un ekonomisko 
komunālo maksājumu projektiem.
28. LPP.

DAIGA JANSONE
SIA HOTEL AMRITA VADĪTĀJA,  

VALDES LOCEKLE

Restorāns Oskars, kas atrodas Liepājā, 
četrzvaigžņu viesnīcas Amrita pirmajā 
stāvā, jau sen bija pelnījis pārmaiņas. 
2019. gada nogalē tika pabeigta 
viesnīcas viesu istabu renovācija, un 
bijām gatavi tālākiem atjaunošanas 
darbiem, kā prioritāti izvirzot  
restorāna Oskars telpas.
40. LPP.

LARISA

POMEŠČIKOVA
DIZAINERE

Cilvēki Amerikā labprāt izmanto 
ar dizainu saistītus pakalpojumus, 
orientējoties uz atsevišķu telpu pārveidi, 
reti to darot kompleksi visai mājai vai 
dzīvoklim. Populāri atsevišķi uzlabot, 
piemēram, vannas istabu, virtuvi vai 
citas telpas. Tā es sāku savu iepazīšanos 
ar Amerikas klientiem – ar mazajiem 
dažu telpu projektiņiem.
48. LPP.

EGĪLS ELKSNIS
VELVE-AE VADĪTĀJS

Par to, ka ēka bijusi saistīta ar brāļiem 
Nobeliem, liecināja arī kāds neliels 
raksts kara laika avīzē, ka Rīgā šajā 
adresē ir degusi Nobelu degvielas 
uzpildes stacija. Tālākajos pētījumos, 
kas mūsdienu īpašniekus aizveda uz 
Sanktpēterburgas arhīvu, ir atrodamas 
ziņas par 3 Nobelu uzpildes stacijām 
Latvijā – divas bija Rīgā (Pērnavas ielā 
un Sarkandaugavā) un viena Liepājā.
54. LPP.

ŠŪNBETONS
PILDMATERIĀLU AIZSTĀJTERAPIJA

SKYSTONE ir jauns Latvijas uzņēmums, 
kas ir uzstādījis drosmīgu un ambiciozu 
mērķi – mainīt vienu no tradicionālajām 
būvniecības nozares metodēm uz 
Latvijai novatorisku, bet pasaulē 
pārbaudītu un plaši lietotu praksi.
Runa ir par mūsdienīgu tehnoloģiju  
un produktu.
64. LPP.

KĀRLIS VOLFS 
LVM ZEMES DZĪLES  

RAŽOŠANAS IZPILDDIREKTORS

AS Latvijas valsts meži biznesa virziens 
LVM Zemes dzīles apsaimnieko vairāk 
nekā 120 karjerus visā Latvijas teritorijā. 
Karjeri ir izvietoti gan pilsētu tuvumā, 
gan tiešā vārda nozīmē – dziļi mežā, lai 
pēc iespējas vienmērīgāk nodrošinātu 
pieejamību minerālo materiālu 
resursiem visā Latvijas teritorijā.
68. LPP.

AIGA VAITKUS
GADA SIEVIETE DIZAINĀ 2022

Aiga Vaitkus ir sabiedriski aktīva, 
radoša personība, savas jomas izcila 
profesionāle, kura ar neizsīkstošu 
enerģiju ir piedalījusies un realizējusi 
dizaina projektus privātajā un  
uzņēmēju sektorā.
70. LPP.

ĢIRTS ŠĶUPELIS
LATVIJAS INŽENIERIS PROJEKTĒTĀJS 

2022

Ģirta Šķupeļa profesionālā joma jau 
vairāk nekā 26 gadus ir saistīta ar tiltu 
projektēšanu. Šobrīd Ģirts Šķupelis 
ir viens no vadošajiem speciālistiem 
tiltu projektēšanā, kā arī uzņēmuma 
Projekts 3 tiltu nodaļas vadītājs, 
uzņēmuma valdes loceklis.
73. LPP.

KONFERENCE 

IZAICINĀJUMI 

INDUSTRIĀLAJĀ 

BŪVNIECĪBĀ
NĀKOTNES VĒRIENĪGIE OBJEKTI  

UN FINANSĒJUMS

Konferenci organizēja biedrība Building 
Design and Construction Council, Gunita 
Jansone, Agrita Lūse, tā norisinājās Rīgas 
Mežaparka estrādes konferenču zālē 
2023. gada 28. novembrī.  
Plašāk www.buvniekupadome.lv.  
Konferenci apmeklēja aptuveni 
100 būvniecības jomas top menedžeri,  
kā arī piedalījās topošie nozares 
pārstāvji – studenti.
76. LPP.



A
r Eiropas Savienības struktūrfondu līdzfinansējumu uzņēmums 
Jūrmalas ūdens realizējis Baltijā unikālu projektu – peldoša saules 
elektroģenerācijas stacija, kas ierīkota pēcattīrīšanas ūdens baseinos – 
pārplūdes dīķos – Slokā, Mežmalas ielā 41. Saules enerģijas stacijas 
maksimālā jauda ir 2,1 MW, kuru ģenerē aptuveni 4000 saules paneļi 

ar izmēru 1,7x1,3 m, katra paneļa jauda ir 550 kW. Enerģija plānota Jūrmalas 
ūdens pašpatēriņam, tostarp notekūdeņu dūņu apstrādei. Slokas notekūdeņu 
attīrīšanas iekārtas patērē 40% kopējo Jūrmalas ūdens enerģijas izmaksu. 
Saules stacijas uzstādīšana nodrošinās Sloku ar savu enerģiju, kas samazinās 
Jūrmalas ūdens elektroenerģijas izmaksas un organizācijas atkarību no cenu 
svārstībām enerģijas tirgū. Projekta mērķis ir samazināt oglekļa emisijas par 
231,657 tonnām gadā, kas samazinās reģiona oglekļa pēdas nospiedumu un 
palīdzēs saglabāt tā resursus ilgtermiņā, saglabājot ekoloģisko līdzsvaru. Saules 
parkā uzstādīts divvirzienu skaitītājs, kas uzskaita no tīkla paņemto elektrības 
jaudu un tīklā iepludināto, ja pasūtītājam paliek pāri.

Lēmums par vietas izvēli elektrostacijas uzstādīšanai uz speciālas peldošas 
sistēmas pieņemts, ņemot vērā Jūrmalas tehnisko un energoefektivitāti, kā arī 
ainavas īpatnības. Pilsēta, kura atrodas starp Lielupi, Rīgas jūras līci un Ķemeru 
nacionālo parku, 64% ir klāta ar dabas teritorijām, tostarp mežiem un ūdens-
tilpēm. 16% teritorijas ir dabas rezervāti un aizsargājamas teritorijas ar retām 
floras un faunas sugām. Tā kā uz zemes nebija iespējams uzstādīt saules staciju, 
stacijas uzstādīšanai tika izvēlēts neizmantots dīķis Slokas NAI rietumu daļā.

Saules paneļu atrašanās uz ūdens ir optimāls risinājums, jo ūdens dabiskais 
dzesēšanas efekts palīdz stacijai uzturēt stabilu nepieciešamo temperatūru arī 

PIRMĀ PELDOŠĀ 

SAULES STACIJA 

LATVIJĀ

Pasūtītājs 
Jūrmalas ūdens, 
realizācija DEREX, 
būvuzraudzība 
Firma L4.

AGRITA LŪSE
Foto BDCC arhīvs  
(Aleksandrs Kendenkovs)
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karstā laikā. Vēl augstāku stacijas veiktspēju nodrošina divpusējie 
(bifaciālie) dubultā stikla paneļi, kas nodrošina ne tikai tiešo saules 
enerģijas uztveršanu, bet arī absorbē gaismas atspīdumu no ūdens 
virsmas. Tāpat būtisks ir faktors, ka izveidotā saules enerģijas stacija 
aizsargās ūdens baseinus no pastiprinātas aizaugšanas un baktēriju 
vairošanās. Līdz ar to sistēmas uzstādīšanai akvatorijā ir labvēlīga 
ietekme uz apkaimes ekoloģiju. Bet pasūtītājam savukārt tiek ekono-
mēti līdzekļi, jo nav jāmaksā nodokļi par zemi vai maksa par teritori-
jas īri. Projekta kopējās izmaksas ir vairāk nekā divi miljoni eiro, no 
kuriem 1 700 000,00 eiro jeb 85% attiecināmo izmaksu līdzfinansē 
no Eiropas Reģionālā attīstības fonda. Stacija pilnvērtīgu darbību sāka 
2023. gada decembrī.

Sākuma posms

Jūlija Ņikuļina, DEREX Saules enerģijas departamenta 
direktore:

− Latvijā un Baltijas valstīs peldošās stacijas pagaidām nav īpaši 
populāras, lai gan reģiona trauslajām ekosistēmām tas ir drošākais 
variants. Salas uz ūdens aizsargā virsmu no pārmērīgas saules gais-
mas, novēršot zemūdens veģetācijas augšanu un saglabājot rezervuā-
ra ekosistēmas līdzsvaru un tīrību.

Pats pirmais uzdevums vēl pirms saules paneļu stacijas projektē-
šanas bija 3 ha plašās ūdenstilpes apskatīšana, izpēte un iegūto datu 

analīze. Apkaime bija salīdzinoši piesārņota, mums nācās attīrīt un 
izvest atkritumus. Zināmu laiku paņēma arī ūdens paraugu ņemšana 
un ūdens sastāva analīzes, lai izvērtētu visus riskus iekārtu montāžai uz 
ūdens virsmas. Dīķī dziļums ir mainīgs 0,8–1,8 m, to šķērso dzelzsbeto-
na tehniskā laipa – tilts. Sākotnēji bija doma to likvidēt, bet demontāžas 
darbu izmaksas (nenosakāma izmēra dzelzs pāļu likvidācija) un pare-
dzamais apjomīgais laika resurss lika pārskatīt risinājumu un līdz ar to 
izvēlēties divu savstarpēji saistītu ar enkuriem saules paneļu lauku ie-
rīcību. No dīķa īpašniekiem saņēmām arī ziņu par liela bebra atrašanos 
dīķī, gar pašu krastu pāris reizes nācās iekrist bebra izraktajās alās, kas 
nav pamanāmas no virsmas. Lai izvairītos no bebru radīto bojājumu 
riska, saules paneļu pontoniem ir izvēlēts visaugstākās noturības un 
kvalitātes materiāls. Ir ziņas par citviet mītošiem bebriem, kuri saules 
paneļus labprāt izmanto par sauļošanās paklājiņiem.

Saules paneļu stacijas uz ūdens tiek ierīkotas visā pasaulē, Eiropā 
šobrīd ir liels pieprasījums pēc tām, uzņēmums DEREX plāno aktīvi ie-
saistīties šajā tirgū, jo uzņēmums veiksmīgi strādā vietējā un starptau-
tiskajā tirgū, realizējot projektus Vācijā, Skandināvijā un MENA reģionā 
(Middle East and North Africa). 

Ierīcības tehnoloģija

Pēc sagatavošanās darbu noslēguma uzņēmums DEREX Jūlijas 
Ņikuļinas vadībā sāka aktīvu projektēšanas un ierīcības posmu. 
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Pontoni, kas izgatavoti no trešās paaudzes inovatīvas plastikas, kā 
pirmā konstrukcija tika izvietoti pa posmiem dīķī un attiecīgi enkuroti 
dīķa gruntī. Peldošā sistēma ir masīvs ar enkura punktiem trīs dažāda 
dziļuma slāņos: apakšējais slānis – HDPE pludiņš, vidējais slānis – tērau-
da stienis ar stiprinājuma punktiem, augšējais slānis – saules modulis. 
Pludiņi starp moduļu rindām atrodas cits no cita noteiktā attālumā, 
un tas samazina ēnojuma efektu un nodrošina apkopes pieejamību. 
Peldošo sistēmu izstrādājis uzņēmums Sungrow, kas ir viens no trim 
uzņēmumiem tirgū ar labākajiem peldošo saules sistēmu risinājumiem. 
Sadarbības izvēles kritēriji bija arī inovatīvi tehniskie risinājumi, tehnis-
kais atbalsts un izmaksas. Elektrostacijā izmantotos saules moduļus ražo 
franču kompānija RECOM Technologies. Arī ar šiem ražotājiem sadar-
bība jāvērtē kā piepildīta ar augstu kompetenci. Pagaidām saules paneļi 
aizņem divas trešdaļas dīķa virsmas, ir iespēja jaudu palielināt, papildi-
not sistēmu ar jauniem saules paneļiem.

Pēc tam uz peldošajiem pontoniem tika stiprināts liels skaits nerūsē-
jošā (novēršot korozijas risku mitruma ietekmē) tērauda konstrukciju 
12 grādu leņķī, bet uz tām savukārt tika stiprināti paši saules – šajā gadī-
jumā bezrāmju – paneļi. Slīpuma leņķis ir aprēķināts kā optimāls saules 
staru uztveršanai. Jāņem vērā, ka arī ziemā saules paneļi uzsilst, izkausē 
uzkritušo sniegu, un tas noslīd no paneļu virsmas, tāpēc ziemā paneļi 
nav jātīra. Montāžas darbi tika veikti akurāti, ātrā tempā un aizņēma 
pusotru mēnesi. Taču krietni ilgāku laiku aizņēma piegādes, ko ietekmēja 
ģeopolitiskā situācija, cenu kāpums un citas turbulences. Arī dokumentu 
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Vitauts Kaross, Firma L4 būvinženieris, 
būvuzraugs:

− Projekts bija 
izaicinošs gan ino-
vatīvu tehnoloģiju 
lietojumā, gan termiņi 
bija salīdzinoši īsi, gan 
arī pieredzes gūšanas 
ziņā. Grafikus kavēja 
ģeopolitiskās turbu-
lences, tāpēc, tikko 
atrisinājās piegāžu 
jautājums, bija jāstrādā 
ātrāk, lai paspētu 
iekļauties termiņos. 

Tehnoloģiski uz ūdens izvietot saules paneļus ir ekonomiski 
izdevīgāk no teritorijas izmantošanas viedokļa, toties tā ir 
daudz sarežģītāka konstrukcija nekā uz zemes izvietotiem 
paneļiem. Piemēram, bija jādomā, kā nodrošināt zibens-
aizsardzību un nesošo konstrukciju – pontonu – enkuro-
šanu, lai novērstu bojājumu radīšanas risku visā sistēmā. 
Kopīgi ar būvniekiem un pasūtītāju būvobjekts ir veiksmīgi 
izbūvēts saskaņā ar projektu, un sāktas pārbaudes pirms 
nodošanas ekspluatācijā un pieslēgšanas paralēlam darbam 
ar AS Sadales tīkls elektroietaisēm.

Esmu piedalījies Ogres bibliotēkas, Ventspils inovā-
cijas centra Vizium, Skultes pārvada un citu būvobjektu 
būvuzraudzībā, esmu organizējis un nodrošinājis elektro-
ietaišu izbūvi un būvuzraudzību AS Sadales tīkls dažādās 
struktūrvienībās. Esmu piedalījies vairāku saules paneļu 
lauku izveidē, sekojis līdzi būvniecības gaitai un pārbaudī-
jis kvalitāti. Bet apjoma ziņā Slokas saules paneļu lauks ir 
vislielākais un arī interesantākais.

Būvdarbu realizācijas uzraudzīšanas pieredze man 
ir kopš 2007. gada, uzņēmumā Firma L4 strādāju kopš 
2018. gada. Esmu darbojies civilobjektos (Ogres bibliotēka, 
Piņķu starptautiskā skola u.c.), strādājis arī ar uzraudzību 
Sadales tīkls objektos dažādās struktūrvienībās.
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lielā apjoma saskaņošana ar Ekonomikas ministriju, Būvvaldi un 
Sadales tīklu prasīja laiku – tika nodrošināta inženiersistēmu un 
elektrosistēmu atbilstība normatīviem. Tāpat laikietilpīga ir sistēmas 
ieregulēšana.

Atlikušie darbi objektā bija saistīti ar transformatoru uzstādīšanu 
un stacijas testēšanu 72 stundu garumā, kā to noteica Sadales tīkls, lai 
pārliecinātos par peldošās saules stacijas darbu. Stacijas darbība vēr-
sta ilgtermiņā, plānota aptuveni 30 gadu garumā, līdz ar to daudziem 
risinājumiem bija jāpievērš pastiprināta uzmanība, primāri saules 
stacijas izvietojuma dēļ. Pēc visu darbu paveikšanas un nodošanas 
ekspluatācijā uzņēmums DEREX dod 5 gadu garantiju, kuras laikā arī 
apkalpos staciju un, ja būs nepieciešams, mainīs rezerves daļas. Kā arī 
rūpīgi tiks izvērtēti riski, kas varētu ietekmēt stacijas darbību. Lai ap-
kalpotu sistēmu, pa vidu saules paneļiem izbūvētas tehniskās laipas, 
uz kurām iespējams nokļūt no divām krasta pusēm.

Pēc pieciem gadiem pasūtītājs varēs izvēlēties kā ekspluatācijas 
uzraudzītāju DEREX komandu vai kādu citu uzņēmumu. Plānotais 
saules stacijā investēto līdzekļu atmaksāšanās laiks ir 5–10 gadi, tas 
atkarīgs no daudziem faktoriem – gan saražotās enerģijas daudzuma, 
gan elektrības vispārējām izmaksām un to svārstībām. Visaktīvākais 
saules parka darbības laiks ir no marta līdz augusta sākumam.

Garantētā 30 gadu kalpošanas laikā peldošā saules stacija varēs 
netraucēti darboties agresīvas vides apstākļos, sistēma ir izturīga pret 
sāli, miglu, sniegu un ledu − Latvijas klimata raksturīgajiem nokriš-
ņiem −, kā arī pret amonjaka un sērūdeņraža ietekmi uz stacijas 
materiāliem un iekārtām.

JŪLIJA ŅIKUĻINA – 
Absolvēta augstskola ārzemēs, iegūstot 
inženierceltniecisko kvalifikāciju ceļu 
un transportbūvju jomā. Strādājusi 
starptautiskās kompānijās, tagad 
uzņēmumā DEREX, atbildot par 
vietējiem un ārzemēs realizētiem 
objektiem. Īstenoto projektu klāstā 
apjomīgi projekti ar miljonos mērāmām 
izmaksām, piemēram, RENAULT 
autosalona būvniecība 7000 m2 ar 
izmaksām 7 milj. eiro. Vadījusi projektu, 
realizējot segtu sporta manēžu, kas 
paredzēta starptautiskajām sacensībām 
ar 4000 sportistu dalību no 50 valstīm. 
Pieredze un kvalifikācija ļauj būt 
ekspertei atjaunojamās enerģijas 
iegūšanas tehnoloģiju nozarē.

AIVARS KAMARŪTS
JŪRMALAS ŪDENS projekta ieviešanas 
vienības vadītājs. Absolvēta RTU, iegūstot 
inženiera ekonomista maģistra grādu 
celtniecības ekonomikas un vadības 
specialitātē. Kopš 2002. gada strādā 
JŪRMALAS ŪDENS, kur īsteno šādus 
pienākumus – nodrošina attīstības 
projektu realizāciju un kontroli visās 
fāzēs un aspektos atbilstoši noteiktajiem 
laika, finanšu un kvalitātes rādītājiem, 
kā arī nodrošina projekta realizācijas 
uzraudzības un kontroles (ieskaitot 
informācijas) sistēmas izveidi un 
funkcionēšanu atbilstoši projekta vadības 
un uzņēmuma vadības vajadzībām un 
projekta finansētāju prasībām.
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BIZNESA STACIJA  

MAZAJIEM 

UZŅĒMĒJIEM

MAIJA TRIKULE
Foto Alūksnes novada pašvaldības  
arhīvs (Ansis Starks) un Velve-AE arhīvs
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A
lūksnes Biznesa stacija, kas faktiski ir atspēriena punkts 
novada uzņēmumiem, tapusi pēc pašvaldības pasūtījuma, 
nojaucot četras vidi degradējošas būves Tālavas ielā 5, 
Alūksnē, un tādējādi sakārtojot vēsturiskā kvartāla teritoriju 
līdzās tautā iemīļotajai Alūksnes Bānīša stacijai.

Stacija ir piektā ražošanas ēka Alūksnes novadā, kas būvēta, lai 
veicinātu uzņēmējdarbības attīstību, – šī ir tieši mazajiem uzņēmu-
miem. Būvdarbi pabeigti 2022. gada nogalē, un kopš 2023. gada 
sākuma šeit jau notiek aktīva darbība. Ēka kļuvusi par mājvietu 
četriem vietējiem uzņēmumiem, kuri šeit ražo un piedāvā iegādāties 
savus produktus. Biznesa stacijā ND Zutis piedāvā kūpinātus gaļas 
izstrādājumus un zvejas produktus, tostarp arī Alūksnes ezera zuti 
un kūpināta zuša konservus. Te atrodas arī novadā pirmā amat-
alus darītava Alūksnes alus. Rudenī un ziemā šeit iedibināta jauna 
tradīcija: piektdienu vakaros notiek prāta spēļu vakari, sestdienu 
vakaros – koncerti. Kultūras pasākumu organizēšana ir Alūksnes 
alus darītavas īpašnieku iniciatīva, un līdz ar kultūras notikumiem 
apmeklētājiem tiek piedāvāts baudīt alu. Stacijā atrodas arī mākslas 
studija Boterra, kur ražo keramikas un miksētu materiālu interjera 
dizaina priekšmetus. Savukārt grafiskā dizaina darbnīca Impress 
print piedāvā dažādus grafiskā dizaina un vizuālās reklāmas izstrā-
des, drukas un arī vides reklāmu montāžas pakalpojumus.

Dzintars Adlers, Alūksnes 
novada pašvaldības domes 
priekšsēdētājs:

− Biznesa stacija ir viens no 
gandrīz 20 objektiem, kas tapis 
aktivitāšu skaita un finanšu 
apjoma ziņā lielākajā Eiropas 
Reģionālās attīstības fonda 
projektā Uzņēmējdarbībai nozī-
mīgas infrastruktūras attīstība 
Alūksnes novadā. Šī projekta 
mērķis ir izveidot komercdar-
bībai piemērotu infrastruktūru 

novadā, radot jaunas darbavietas, piesaistot nefinanšu investīcijas 
un revitalizējot degradētu teritoriju. Projekts vērsts uz saimnie-
ciskās darbības veicējiem pilsētā un novadā, kā arī potenciālajiem 
komersantiem, investoriem, vietējiem uzņēmumiem un projekta 
sadarbības partneriem.

Ražošanas ēka ar laikmetīguma un vēstures elpu

Arhitekts Laimonis Šmits 
uz jautājumu, ar ko īpašs ir 
Alūksnes Biznesa stacijas pro-
jekts, norāda, ka darbs pie pro-
jekta paliks atmiņā kā iespēja 
papildināt Alūksnes vēsturisko 
apbūvi ar tai raksturīgā mērogā 
veidotu un fasāžu apdarē ietērp-
tu jaunu ēku, kaut arī pasūtīju-
ma galvenais nosacījums bija 
projektēt industriālas funkcijas 
objektu no rūpnieciski ražotām 
metāla un koka konstrukcijām. 

Šī pieredze rāda, ka, izmantojot laikmetīgas būvkonstrukcijas un 
būvniecības metodes, ne tikai var iegūt salīdzinoši zemākas būvnie-
cības izmaksas un augstu būves energoefektivitāti, bet arī harmo-
niski iekļaut ēku vēsturiskajā apbūvē.

Arhitektūras risinājumi

Biznesa stacijas būvapjoms veidots, ievērojot arhitektūras 
pieminekļa aizsardzības zonas prasības un saskaņojot to ar tuvumā 
esošās vēsturiskās Alūksnes Bānīša stacijas arhitektonisko veidolu. 
Ēka stāv uz stabiliem stabveida dzelzsbetona pamatiem. Nesošā 
konstrukcija ir no metāla karkasa. Ārsienām un pārsegumiem ir iz-
mantoti sendvičpaneļi. Jumta konstrukcijā izmantotas koka kopnes, 
pārklātas ar lokšņu skārda segumu.

Jumta seguma un fasāžu apdares materiāli izvēlēti, lai tie būtu 
harmonijā ar ēkas atrašanās vietu – kultūrvēsturisko vidi. Fasāde 
apdarināta ar krāsainiem, profilētiem dēļiem, akcentējot ēkas 

FAKTI UN SKAITĻI

P
asūtītājs Alūksnes novada pašvaldība. 
Projekta izstrāde 2021. g. Būvniecība 2022. g. 
Būvuzņēmējs SIA Velve−AE, būvuzraugs  
SIA BBPV, projektētājs un autoruzraugs  
SIA Arhitekta L. Šmita darbnīca. Apbūves laukums 

660,00 m². Kopējā platība 623,90 m². Būvtilpums 
3677,00 m³. Virszemes stāvu skaits 1. Būves augstums 
6,50 m. Ražošanas ēkas Biznesa stacija izbūves kopējās 
izmaksas ir 1 296 104,11 eiro, tajā skaitā – ēkas izbūve, 
ūdenssaimniecības infrastruktūras pieslēgumu izbūve, 
centralizētās siltumapgādes sistēmas atzara izbūve un 
elektroenerģijas pieslēguma atzara izbūve. Būvniecība 
notikusi, pateicoties Eiropas Reģionālās attīstības fonda 
projekta Uzņēmējdarbībai nozīmīgas infrastruktūras 
attīstība Alūksnes novadā finansējumam.
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stūrus, cokolu un palodžu līniju ar atšķirīgas krāsas profilētiem 
apdares dēļiem. Logu ailas akcentē slēģi.

Pie ēkas ir priekšlaukums ar autostāvvietu 17 vieglajām 
automašīnām un tehnoloģisko pagalmu. Brauktuvei, auto 
stāvlaukumam, ietvēm, kā arī pagalmā ir betona bruģa segums, 
kam ierīkota lietusūdens savākšana un novadīšana pilsētas 
lietusūdens savākšanas kanalizācijā. Ēkas piegulošā teritorija 
ir apgaismota, pie iebrauktuves teritorijā uzstādīts reklāmas 
stends. Pie ēkas divām ieejām izvietoti pandusi, nodrošinot 
vides pieejamību.

Energoefektivitātes risinājumi
Ēkai veikta visu norobežojošo konstrukciju (grīdu, sienu un 

pārsegumu) siltināšana. Ēkas ārējās norobežojošās konstrukci-
jās lietoti siltumizolācijas materiāli ar tādām tehniskajām īpašī-
bām un slāņu biezumu, kas nodrošina siltuma caurlaidības koe-
ficientus heterogēnām konstrukcijām robežās no 0,10 līdz 0,12 
W/m²k. Konstrukcijas blīvumu nodrošina hermētiski iestrādāta 
tvaika izolācijas plēve. Logi un ārdurvis ir ar kopējo siltuma 
caurlaidības koeficientu ≤0,10 W/m²k, iestrādē lietojot atbilsto-
šas logu montāžas lentes. Būvprojektā lietotie būvmateriāli, to 
iestrādes tehnoloģija, telpu ventilācijas sistēma ar rekuperāciju, 
energoefektīvs telpu apgaismojums ar LED tehnoloģijām atbilst 
gandrīz nulles enerģijas ēkas projektēšanas principiem.
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Egils Elksnis, būvuzņēmuma Velve–AE vadītājs:
− Jau parakstot līgumu, bija skaidri redzama pašvaldības pozitīvā 

attieksme un atbildība par projekta īstenošanu. Sīkumu nebija, 
katra detaļa bija iedziļināšanās vērta, jo mērķis bija radīt paliekošu 
vērtību. Problēmas un diskusijas notika – kā jau katrā būvobjektā, 
taču tās bija vērstas uz racionālu risinājumu meklēšanu. Mūsu uzņē-
muma kompetence un pasūtītāja pārstāvju profesionālisms ir ļāvis 
uzbūvēt objektu, par kuru ir gandarījums visām pusēm. Patīkami, 
ka pašvaldība domā par kvalitatīvas vides izveidi, kas atkarīga no 
objekta formas un izmantotajiem materiāliem. Fasādē izmantots 
apdares dēļu apšuvums, logiem izbūvēti slēģi, vitrīnām – bīdāmas 
līmēta koka konstrukcijas durvis ar individuāli izgatavotām metāla 
detaļām. Āra apgaismojums ēkai piešķir romantiski vēsturisku 
noskaņu.

Šī projekta realizācijas laikā tika sakopta aizaugusi, purvaina 
vieta, kas atrodas Bānīša stacijas tuvumā. Labiekārtojuma projektā 
izveidotas puķudobes, iestādīti košuma krūmi un kļavas, kas skaisti 
iekļaujas apkārtējā vidē un atdzīvina to.

Lai gan šī ir ražošanas ēka, arhitektoniskais izpildījums lieliski 
iederas Bānīša stacijas kvartālā, kur arhitekts kopā ar Alūksnes 
novada pašvaldības projekta vadītāju Sanitu Adleri ir strādājis pie 
katras detaļas. 
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Tilta pārbūvi veica SIA ACBR par 
līgumcenu 1 624 467,30 eiro ar 
PVN. Pārbūves projekta autors ir 
SIA Projekts 3, būvuzraudzību veica 
SIA Būvju profesionālā uzraudzība. 
Gaujas tilts sākts 24.08.2021. un 
pabeigts 31.08.2022., pa vidu bija 
ziemas tehnoloģiskais pārtraukums 
no 23.03. līdz 15.05.2022.

STRENČU TILTA 

VĒSTURISKĀ BURVĪBA

PAULA JANSONE
Foto BDCC arhīvs (Renārs Koris)
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Kaspars Kalniņš, SIA ACBR valdes priekšsēdētājs:

−S
tratēģiskas nozīmes 
būve, kas veicina 
novada ekonomisko 
attīstību un konku-
rētspēju. Tuvākais 

tilts, lai šķērsotu Gauju, ir tikai 
Valmierā – tā varētu teikt par tiltu 
pār Gauju Strenčos uz reģionālā 
autoceļa P25 Smiltene–Strenči 
(28,34. km). Pērnajā rudenī pēc 
gadu ilgas vērienīgas pārbūves 
tas tika svinīgi atklāts. Tiltam ir 

ne vien stratēģiska nozīme, bet arī izcils kultūrvēsturiskais statuss, 
jo tas uzbūvēts 1909. gadā un ir viens no vecākajiem daudzlaidumu 
dzelzsbetona tiltiem visās trijās Baltijas valstīs. Pēc pārbūves tas 
ieguvis atjaunotu un estētisku veidolu, kas ietverts tilta vēsturiskajā 
izskatā, saglabājot tā autentiskumu un laikmeta burvību. Vienlaikus 
tilts harmoniski saplūst ar apkārtējo ainavu, veidojot pastkartītes 
cienīgu koptēlu.

Strenču tilta vēsture

Dzelzsbetona tilts pār Gauju pie Strenčiem atklāts 1909. gada ru-
denī, un sākotnēji to veidoja tikai 4 dzelzsbetona laidumi. 1919. gadā 
Pirmā pasaules kara laikā viens no tilta laidumiem tika uzspridzināts, 
bet pēcāk 1921.–1922. gadā pēc inženiera K. Krivošejina projekta 
trūkstošais laidums tādā pašā izskatā tika arī atjaunots. 1929. gadā 
nāca vēl viens pārbaudījums – plūdos ar spēcīgu ledus iešanu Gauja 
izskaloja tilta labā krasta pieejas uzbērumu un tilta konusu. Inženieri 
to atrisināja, piebūvējot klāt vēl 2 laidumus (2×15,5 m), tiesa gan – 
citā izskatā, nevis no dzelzsbetona, bet gan no tērauda sijām un ar 
koka klāju. Līdz ar to, sākot 2021. gada rekonstrukciju, tiltam bija 
3 dažādi segumi – koka klājs, dabīgais bruģakmens no 1909. gada 
un padomju laikā uzklātais asfaltkārtas segums. Pēc atjaunošanas uz 
tilta brauktuves visā tā garumā ir ieklāts vēsturiskais laukakmens 
bruģis, kas bija saglabājies zem ceļa seguma. Vēsturisko tiltu projek-
tēja Vidzemes bruņniecības ceļu un tiltu inženieris Arvīds Verners – 
dzimis 1875. g. Tērbatā, Rīgas Politehniskā institūta Inženieru 
nodaļas 1902. gada absolvents. Atšķirībā no tolaik Krievijas Impērijā 
pieņemtās prakses, ka dzelzsbetona tiltus galvenokārt būvēja 
Francijas un Vācijas firmas, kuras neizpauda projektēšanas un teh-
noloģiju noslēpumus, šī tilta būvdarbus vadīja pats projekta autors. 
Darbaspēku tilta būvdarbiem devuši vietējie vācu baroni, būvdar-
bus veica apkārtējo muižu amatnieki un zemnieki. Tilta celtniecību 
finansēja Vidzemes bruņniecības un Zemes kultūras birojs. Pirms 
tilta pārbūves 2021./2022. gadā pēdējo reizi tas tika rekonstruēts 
1997. gadā pēc AS Ceļuprojekts izstrādātā projekta.

2. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 2022 
nominācijā  
Inženierbūvju 
pārbūve
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Saliekamais tilts un satiksmes organizācija

Rekonstrukcijas ietvaros pasūtītāja vēlme bija saglabāt vēs-
turisko un ainavisko tilta veidolu ar visiem 6 tilta dzelzsbetona 
laidumiem. Tādējādi tērauda siju laidumi ar koka klājumu, kas 
1929. gadā bija piebūvēti papildus, tagad ir pārbūvēti par dzelzsbe-
tona laidumiem, veidojot vienotu tilta koptēlu. Analizējot esošo tilta 
stāvokli, tika konstatēts, ka dzelzsbetona sijas ir labā stāvoklī, bet 
laika zoba dēļ zudusi betona aizsargkārta. Sliktā stāvoklī bija tilta 
karnīzes jeb ietves trotuāra daļa, pa ko pārvietojas gājēji. Mūsdienu 
slodzēm neatbilda tērauda sijas, kas bija diezgan masīvas un 
augstas. Savukārt vēsturiskās dzelzsbetona sijas bija jāizbūvē tajās 
pašās dimensijās, bet ar modernākām tehnoloģijām un materiāliem. 
Starp citu, netipiski šim tiltam satiksme ir organizēta ar priekšrocī-
bas zīmēm vienā virzienā bez divjoslu ceļa izveides iespējām.

Viens no galvenajiem izaicinājumiem projekta ietvaros bija satik-
smes organizācija. Projektēšanas uzdevumā tika noteikts, ka ceļam 
jānodrošina pagaidu tilts, lai izvairītos no apvedceļa 30−40 km at-
tālumā. Rezultātā no Satiksmes ministrijas materiālajām rezervēm 
tika izsniegts saliekamais tērauda tilts. Šo tiltu 97 m garumā  

ar 3 sekcijām uzstādīja un noslogoja būvnieks ar speciāli šim 
projektam saražotajām papildu detaļām. Nepieciešamības gadījumā 
šādu tiltu ar minimāliem līdzekļiem tagad var uzstādīt jebkur pēc 
vajadzības arī citās vietās. Pagaidu tilts tiek samontēts krastā, un 
dienas laikā to ar stumšanas metodi var uzstādīt pāri upei. Šādas 
konstrukcijas tilti paredzēti militāru uzbrukumu gadījumā, nodroši-
not 42 t nestspēju vienā virzienā.

Rekonstrukcijā paveiktais

Tilta pārbūve tika sākta 2021. gada vasarā. Tās ietvaros vis-
pirms tika nojaukti 2 laidumi ar tērauda sijām, 100% pārbūvēts 
krasta balsts, kas ir tuvāk nojauktajiem laidumiem, jo tas bija 
krietni sliktākā kvalitātē nekā oriģinālais, 1909. gadā būvētais. 
Papildus veikta laiduma siju plaisu injicēšana ar epoksīdu un balstu 
betona aizsargkārtas palielināšana ar torkretēšanas metodi – ar 
spiedienu tika izpūsta šķidrā java. Pēc pārbūves visā tilta garumā 
ieklāts vēsturiskais bruģakmens. Tas pats bruģakmens arī izbūvēts 
tilta konusu nostiprinājumos. Tilta dzelzsbetona laidumiem tika 
demontēts lauk akmens segums, kā arī brauktuves un ietvju nesošās 
konstrukcijas. Tiltam no jauna uzbūvēti divi laidumi, tilta krasta 
balsts, apakšā iedzīti 13 pāļi, atjaunoti arī pārējie tilta balsti. Strenču 
pusē izbūvēts jauns krasta balsts, kā arī daļēji pārbūvēti upes balsti, 
kuri iepriekš balstīja tērauda siju laidumus. Pārējiem balstiem veikti 
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Ģirts Šķupelis, Projekts 3 
valdes loceklis:

– Lai gan pasaulē tikai 
1875. gadā sabiedriskā kārtā 
tika izbūvēts pirmais tilts 
no dzelzsbetona ar laidumu 
16 m, jau 1908.–1909. gadā 
Latvijā bija izbūvēti pirmie 
dzelzsbetona tilti: tilts pār 
Salacu Salacgrīvā un šis tilts 
pār Gauju Strenčos. Tie bija ne 
tikai pirmie dzelzsbetona ze-

mesceļu tilti Latvijā, bet tolaik pat pirmie visās Krievijas Impērijas 
provincēs. Šo tiltu pār Gauju projektēja Vidzemes bruņniecības 
ceļu un tiltu inženieris Arvīds Verners (dz. 1875. gadā Tērbatā), 
kurš vadījis arī būvdarbus.

Veicot tilta pārbūves projektēšanas darbus, tika secināts, ka 
esošo balstu un esošo siju nestspējas rezerves ir pietiekamas, lai 
nodrošinātu mūsdienu autotransporta vienvirziena kustību pār 
tiltu, līdz ar to lieli un darbietilpīgi, arī finansiāli ietilpīgi, pārbūves 
pastiprināšanas darbi nebija vajadzīgi, bet 1929. gadā papildus 
izbūvētos tērauda siju laidumus kopā ar pasūtītāju nolēmām 
veidot analogā vizuālā izskatā, kādi ir vēsturiskie dzelzsbetona 
siju laidumi.

bojāto vietu remontdarbi un novērsti izskalojumi pie upes balsta 
Smiltenes pusē.

Esošajiem dzelzsbetona laidumiem tika izveidots jauns dzelzs-
betona uzbetonējums un ietves konstrukcijas, brauktuves daļā 
izbūvēta jauna hidroizolācija. Analoga brauktuves konstrukcija 
izbūvēta tilta jaunajiem dzelzsbetona laidumiem. Pirms pārbūves 
4,55 m plato brauktuvi klāja trīs dažādi segumi – vēsturiskais 
bruģakmens uz dzelzsbetona laidumiem, koka klājs tērauda lai-
dumu daļā, kā arī asfalts tilta pieejās un nelielā iepriekš remontē-
tā tilta daļā. Tilta brauktuves platums nav mainījies, visā tās garu-
mā tagad ieklāts vēsturiskais bruģakmens, kas bija demontēts no 
tilta brauktuves un atrasts zem asfaltbetona seguma tilta pieejās. 
Pārbūvētajam tiltam ietves platums ir 1,25 m, ietves pārklātas ar 
pretslīdes aizsargpārklājumu, ārmalās uzstādītas aizsargbarjeras. 
Arī pēc pārbūves uz tilta braucamās daļas saglabājas maiņvirzie-
na kustība, un autotransporta satiksmi regulē ar priekšrocības 
ceļazīmēm. Tilta pieejās uzlabota redzamība, un Strenču pusē 
izbūvēts paplašinājums pirms tilta šķērsošanas. Vienlaikus ar 
tilta būvdarbiem pārbūvēta ceļa sega autoceļa P25 posmā pie tilta 
27,595.–28,417. km.
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MILITĀRĀS 

KAPACITĀTES 

PAAUGSTINĀŠANA 

RĪGAS BRĪVOSTĀ

PAULA JANSONE
Foto Rīgas brīvostas arhīvs

2023. 
gada maija beigās Rīgas brīvostas 
pārvalde noslēdza divus ostas attīstībai 
nozīmīgus investīciju līgumus ar Eiropas 
Klimata, infrastruktūras un vides aģen-
tūru (CINEA) par militārās mobilitātes 

paaugstināšanu. Abu projektu mērķis ir stiprināt Rīgas ostas komerci-
ālo konkurētspēju, vienlaikus uzlabojot Latvijas un sabiedroto militāro 
mobilitāti un valsts aizsardzības spējas. Lai arī līdz šim bija pierasts, 
ka militārās un civilās infrastruktūras projekti nekrustojas, tomēr glo-
bālā ģeopolitiskā situācija liek lielu uzmanību pievērst šo abu virzienu 
apvienošanai.

Projekta ietvaros Rīgas brīvostā tiek veikta vairāku infrastruktūras 
projektu uzlabošana – dzelzceļa pārbrauktuves pārbūve Uriekstes ielā 
pie ostas vārtiem, autoceļa pārbūve Kundziņsalā no tilta līdz konteine-
ru terminālim Baltic Container Terminal (BCT), jauna savienojoša ceļa 
izbūve no konteineru termināļa līdz transporta stāvlaukumam, kuģu 
piestātņu līnijas pagarinājums pie konteineru termināļa BCT, izbūvējot 
papildu posmu un veicot akvatorijas grunts padziļināšanas darbus, 
kas ļaus vienlaikus pieņemt un apkalpot vairākus kuģus ar lielāku 
kravnesību. Tāpat projekts paredzēja auto un dzelzceļa tilta pārbūvi 
Kundziņsalas dienvidu daļā, kas ir veiksmīgi noslēgusies š.g. augustā.

Infrastruktūras uzlabošanas projekts Kundziņsalā ir būtiska daļa 
Rīgas ostas attīstības plāna, kas paredz izveidot Kundziņsalu par mūs-
dienīgāko ostas teritoriju ar digitalizētu un automatizētu, ostas klientu 
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prasībām atbilstošu loģistikas infrastruktūru. Kopā ar Rīgas pašval-
dības īstenoto Sarkandaugavas jaunā pārvada izbūvi uz Kundziņsalu 
un integrētā ostas caurlaides punkta izveidi Kundziņsalā jaunais 
infrastruktūras attīstības projekts sekmēs ostas industriālo teritori-
ju attīstību un jaunu komersantu ienākšanu Rīgas ostā.

Projekta kopējais investīciju apmērs ir 12,51 milj. eiro, kur 
CINEA piešķirtais līdzfinansējums ir 50% projekta attiecināmo 
izmaksu, ko atbilstoši būvniecības aktivitāšu sadalījumam saņems 
katrs projekta partneris. Visas aktivitātes projekta ietvaros pilnā 
apjomā plānots pabeigt līdz 2024. gada beigām.

Ansis Zeltiņš, Rīgas brīvostas pārvaldnieks:
− Ar Eiropas Savienības 

līdzfinansējumu militārās mo-
bilitātes programmas ietvaros 
šobrīd realizējam veselus divus 
Rīgas ostas ilgtermiņa attīstī-
bai nozīmīgus projektus, kas 
vienlaikus veicinās mūsu kopējo 
konkurētspēju un palīdzēs piln-
veidot arī Latvijas un sabiedroto 
aizsardzības funkcijas.

Nupat, novembrī, Rīgas 
brīvostas pārvaldes kapitālsa-
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biedrība LVR Flote noslēdza līgumu par jauna daudzfunkcionāla 
hibrīdpiedziņas ledus klases kuģa iegādi. Arī šī projekta īstenošanas 
izmaksas 50% apmērā segs Eiropas klimata, infrastruktūras un 
vides aģentūras CINEA līdzfinansējums. Papildus kuģa pamatfunkci-
jām – ledus laušanai ostas akvatorijā un Rīgas jūras līcī un citu ostas 
darbībai nepieciešamu funkciju īstenošanai, tostarp, boju izcelšanai, 
hidrogrāfisko mērījumu veikšanai, kā arī atbalsta nodrošināšanai 
piesārņojuma savākšanas, glābšanas un evakuācijas darbos, tas 
nodrošinās arī militārās izmantošanas iespējas – vajadzības gadīju-
mā sniegs atbalsta funkcijas Latvijas Robežsardzes, Jūras spēku un 
Krasta apsardzes dienestiem, tādējādi paaugstinot valsts militārās 
mobilitātes kapacitāti.

Esam gandarīti par šo abu projektu virzību, kuru rezultātā tiek 
sakārtota ostas infrastruktūra un atjaunota, modernizēta mūsu 
tehniskā flote. Abi šie projekti sekmē Rīgas brīvostas stratēģisko 
mērķu sasniegšanu – veidot un uzturēt drošu un ilgtspējīgu kuģu un 
sauszemes infrastruktūru, kā arī mazinās ostas darbības ietekmi uz 
vidi, pakāpeniski ieviešot atjaunojamo energoresursu izmantošanas 
tehnoloģijas.

Kristīne Kalniņa, Baltic Container Terminal sagādes un 
pakalpojumu nodaļas vadītāja, projekta vadītāja:

− Jau līdz šim Baltic Container Terminal ir sniedzis nozīmīgu 
artavu NATO dalībvalstu apgādes, militārās tehnikas un ekipējuma 
loģistikas nodrošināšanā. Tomēr līdzšinējais piestātņu garums 
449 m bija par īsu, lai spētu operēt vienlaikus ar diviem lieliem 
kuģiem. Līdz šim piestātni izmantoja kuģi ar garumu no 150 līdz 
230 metriem, taču pēdējos gados kuģu garums jau ir sasniedzis 
260 metrus un vairāk, kas, protams, rada izaicinājumus apstrādāt 
vairākus kuģus vienlaikus. Terminālis piestātnes pagarinājuma 
būvniecību bija plānojis sākt 2022. gada pirmajā pusē, tomēr līguma 
parakstīšanas dienā ar būvnieku, 24. februārī, sākās Krievijas iebru-
kums Ukrainā, un lielās neskaidrības dēļ par notikumiem pasaulē 
līguma parakstīšana tika atlikta. Mainoties ģeopolitiskajai situācijai, 
radās iespēja pieteikties militārās mobilitātes projektu konkursam, 
jo sākotnēji plānotais civilais projekts atbilda konkursā noteiktajiem 
parametriem.

Pēc piestātnes pagarināšanas tās kopējais garums sasniegs 
506,3 metrus, tas ļaus terminālī vienlaikus pietauvot un apkalpot 
divus lielus kuģus – konteinerkuģus, ro-ro kuģus (kravas prāmjus) 
vai militāros kuģus −, kā arī atbilstoši duāla pielietojuma infrastruk-
tūras prasībām pietauvot kuģus, kuru garums ir 340 metri.

Tāpēc, uzlabojot kuģu pieņemšanas infrastruktūru BCT un 
piekļuves infrastruktūru līdz terminālim, tiek veikts būtisks iegul-
dījums arī mūsu valsts un NATO kopējās drošības stiprināšanā. 
Papildus esošajiem projektiem līdztekus tiek izstrādāts tehniskais 
projekts piegulošajam zemesgabalam, kurā nākotnē plānots izbūvēt 
konteineru laukumu, kas ļaus tagadējo 3,2 milj. tonnu gadā vietā ap-
grozīt aptuveni 4 miljonus tonnu un padarīt kopējo kravu loģistikas 
ķēdi ātrāku un efektīvāku.

Dmitrijs Bulkins, piestātņu pagarināšanas būvdarbu vadī-
tājs, AS BMGS:

− Piestātnes pagarināšanas ietvaros notiek BCT piestātnes 
KS–34 pagarināšana par 57,3 metriem, izbūvējot tās papildu posmu. 
Rezultātā BCT piestātņu līnija, kas apvieno trīs piestātnes, kopā 
sasniegs 506,3 metrus, ļaujot terminālī vienlaikus pietauvot un 
apkalpot divus lielus kuģus. Lielāko izaicinājumu būvniecības gaitā 
sagādāja tieši laikapstākļi. Lietavu dēļ ostas akvatorijā paaugstinājās 
ūdens līmenis, kas apgrūtināja darbu veikšanu. Augstā ūdens līmeņa 
dēļ pat nācās pārstrādāt projektu dzelzsbetona virsbūvei, jo pagaidu 
veidņus mainīgajā ūdenslīmenī nav iespējams izveidot: kuģiem 
braucot garām, viss skalojas prom. Tāpēc tika veiktas izmaiņas par 
labu paliekošajiem dzelzsbetona veidņiem. Pēc rekonstrukcijas BCT 
piestātnēs tiks tauvoti kuģi ar kopējo masu līdz pat 79 000 tonnu, 
kas kopā ostas celtņu, transporta un konteineru kustību veido 
ievērojamus apjomus. Tāpēc šajā piestātnē pēc projekta autoru 
risinājuma tiks uzstādīti vieni no lielākajiem poleriem, kādi vispār ir 
Rīgas ostā..
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ĪRES NAMS 

MŪSDIENU 

DINAMISKAJAI DZĪVEI

MAIJA TRIKULE
Foto Aleksandrs Kendenkovs 
(BDCC arhīvs)

D
audzstāvu daudzdzīvokļu un darījumu nams Rīgas centrā, 
Tērbatas ielā 72, pie Matīsa tirgus, kļuvis par pieprasītu īres 
namu, piedāvājot ilgtermiņa nomai modernus, aprīkotus da-
žādas platības dzīvokļus, sākot no 31,1 līdz pat 123,2 m2. Tas 
ir viens no vērienīgākajiem īres objektiem pilsētas centrā, kur 

vērojams liels pieprasījums pēc īres dzīvokļiem. Objekta mērķaudito-
rija – mūsdienīgi, progresīvi domājoši cilvēki ar labām finansiālajām 
iespējām. 

Zemesgabals Tērbatas ielā 72 ar dižozolu

Projekta izstrāde tika sākta jau 2007. gadā, kad zemesgabalā 
Tērbatas ielā 72 pirms projekta sākšanas bija veikta haotiska saim-
nieciskā darbība – tajā atradās garāža, noliktava, malkas šķūnītis, 
autostāvvieta, neliels veikaliņš pie ielas un vairāk nekā 100 gadu vecs 
dižozols pašā teritorijas sirdī, kas kā galvenais pagalma elements tika 
sargāts, auklēts un lolots visu projektēšanas un būvniecības laiku, 
nodrošinot visu nepieciešamo, lai tas izdzīvotu būvniecības procesu. 
Tā kā ozola izrakto sakņu sistēma bija jutīga pret jebkuru iedarbību, 
katru reizi, kad tika izrakti lielie sakņu formējumi, tika saukti speciā-
listi, kas novēroja procesu un palīdzēja sakņu sistēmai izdzīvot, un 
tas tika darīts arī pazemē – 4 metru dziļumā. Pēc pamatu izbūves tika 
veikts koka stāvokļa monitorings, un ozola dzīvotspējai tika ierīkota 
pastāvīga automātiska kapilārā laistīšanas sistēma ar laika  
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FAKTI UN SKAITĻI

• 2 ēkas, 171 dzīvoklis, 4 veikali un 1 birojs.
• Dzīvokļu platība no 31,1 līdz 123,2 m2.
• Attīstītājs SIA LiveOn Tērbatas.
• Būvprojekta izstrāde SIA Postform Projekts Rīga,  

SIA CORE projekts, būvprojekta vadītāja Ināra 
Miezīte.

• Autoruzraudzība Ieva Samoviča, CORE projekts.
• Interjera risinājumi koptelpās Barba Romanovska, 

pēc pasūtītāja CORE projekts uzdevuma.
• Teritorijas labiekārtojums arhitekts Anrijs Tērauds, 

CORE projekts.
• Galvenais būvuzņēmējs YIT LATVIJA.
• Būvuzraudzība Firma L4 un CMB.
• Apbūves laukums 2025 m2.
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intervālu. Šo darbu monitoringu uzraudzīja Labie koki, kuri ir profe-
sionāli koku pārzinātāji un sargātāji. Projektu sāka Postform Projekts 
Rīga arhitekts Ģirts Vanags, bet laika gaitā saistībā ar īpašnieku maiņu 
tas tika vairākkārt pārstrādāts, projektu piemērojot aktualitātēm un 
vajadzībām tirgū. Ar projekta izmaiņām galvenokārt nodarbojās Core 
projekts, būvprojekta vadītāja līdz pat objekta realizācijai bija Ināra 
Miezīte, savukārt Ģirtam Vanagam bija iespēja atgriezties pie projekta 
nu jau YIT LATVIJA komandas sastāvā.

Arhitektūras risinājumi

Būvobjekta koncepcija un ēkas apjoms tika īstenots, ievērojot 
perimetrālās apbūves principu, vienu ēkas daļu izvietojot paralēli gar 
Tērbatas ielu, otru apjoma daļu – perpendikulāri ielai, iekškvartālā. 
Pagalmā ēkas izvietotas ielokā, tā nodrošinot tur augošajam dižko-
kam labvēlīgu augšanas vidi. Ēku pirmajā stāvā izvietotas komerctel-
pas un velonovietnes, augšējos stāvos dzīvokļi. Zem ēkām un daļas 
iekšpagalma ir apakšzemes stāvs ar autostāvvietām un palīgtelpām.

Būvprojekta vadītāja Ināra Miezīte stāsta, ka ēku fasādes projektē-
tas, lai veiksmīgi iekļautu projektējamos apjomus apkārtējo vēsturis-
ko ēku ansamblī, izmantojot mūsdienīgu formu valodu un apdares 
materiālus. Fasāžu plastika turpina apkārtējai apbūvei raksturīgās ie-
zīmes. Apdarei izmantotas akmensmasas flīzes un divu toņu dekoratī-
vais apmetums. Tērbatas ielas fasādes kompozīcija veidota ar zināmu 

atsauci uz blakusesošo vēsturisko ēku Matīsa ielā 13. Augšējais stāvs 
ir norobežots ar slīpa jumta plakni, kāpņu telpu apjomi projektēti kā 
vertikālie akcenti. Atvirzītās augšstāva terases papildina dekoratīvi 
metāla rāmji, kas vizuāli turpina slīpā jumta formu. Dekoratīvās kar-
nīzes sadala fasādes plakni un piešķir apkārtējai apbūvei raksturīgo 
mērogu.

Sākotnēji projekts paredzēja ēkai realizēt 3 pazemes stāvus, lai no-
drošinātu maksimāli iespējamo autostāvvietu skaitu, tomēr, izsverot 
nepieciešamos ieguldījumus un ieguvumus, tika izlemts izbūvēt tikai 
vienu pazemes stāvu, virs pazemes autostāvvietas jumta izbūvējot 
zaļo jumtu. Zaļā jumta sistēma kalpo kā drošs hidroizolējošs jumts 
autostāvvietai, pasargājot to no iespējamiem kondensāta riskiem un 
lietusūdens noplūdēm. Teritorijas labiekārtojums ar apzaļumojumu, 
apstādījumiem, bērnu rotaļu laukumu, āra mēbelēm un segumu 
kompozīcijām veidots pārdomāti, iekļaujoties pilsētvidē un veidojot 
patīkamu ārtelpu Rīgas centra teritorijā un iedzīvotāju rekreācijai.

Izaicinājumi un inovatīvi  
risinājumi to pārvarēšanai

Viens no lielākajiem būvniecības izaicinājumiem bija objekta 
atrašanās pilsētas centrā, blīvā apbūvē, apbūves teritorijai atrodoties 
starp jau simts un vairāk gadu kalpojušām ēkām. Tas prasīja labi 
pārdomātu materiālu un iekārtu loģistiku.
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Tā kā pazemes autostāvvieta aizņēma visu apbūves teritoriju, 
iebraukšana un materiālu izvietošana notika tikai no Tērbatas ielas 
puses, uz pagrabstāva pārseguma, ievērojot būvprojektā aprēķinātās 
slodžu uzņemšanas prasības, − tas ļoti apgrūtināja loģistiku. Bija 
jāizplāno, kā piegādāt ap 80 kravas mašīnu ar blokiem, tos izcelt, no-
gādāt uz atbilstošo stāvu un darba zonu, izmantojot celtni. Vienlaikus 
līdztekus tam notika arī citi darbi, un visa piegāde varēja notikt no 
vienas puses – Tērbatas ielas. Tas bija gandrīz nebeidzams process 
vairāku mēnešu garumā.

Vecās ēkas, kas robežojās ar objektu, prasīja pastiprinātu novē-
rošanas procesu. Lai nodrošinātu to, ka vecās ēkas pieņem blakus 
jauno kaimiņu bez apgrūtinājumiem, jāveic ļoti sarežģīts plānošanas 
process. Novadot gruntsūdeņus un rokoties zemē pie esošajām 
ēkām, spiediena ietekme var izraisīt ēku pamatu sēšanos, tādēļ tika 
veikts nepārtraukts pamatu sēšanās un gruntsūdens pazemināšanas 
monitorings. Darbu uzraudzību veica pieredzējuši jomas speciālisti 
no Firma L4 un CMB, − norāda galvenā būvuzņēmēja YIT LATVIJA 
būvniecības projektu vadītājs Ingars Grimza.

Pazemes autostāvvietas izbūvē bija ļoti augsts gruntsūdens 
līmenis, un bija izaicinoši visu apjomu izpumpēt uz pilsētas tīkliem, 
kas nespēja šo apjomu uzņemt. Rokot arvien dziļāk, spiediens un 
ūdens daudzums palielinājās. Pie grunts izrakšanas tika konstatēts: 
gruntsūdens daudzums ir tik liels, ka, pumpējot būvbedri 24 h, 
nav iespējams panākt stabilu pamatni, tikai peldošo. Lai gan ēkas 
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pamatus veido pāļu atbalstsiena, tika lemts, ka izrakšana tiks veikta 
pa posmiem, nevis izrokot pilnu būvbedri, kas ir ierastā prakse. 
Gruntsūdens novadīšanai tika izmantoti Rīgas ūdens pilsētas tīkli. Lai 
nodrošinātu monolītās betona plātnes un sienu hermētiskumu pret 
gruntsūdens spiedienu, tika izlemts lietot inovatīvu tehnoloģiju, kas 
Latvijā izmantota pirmo reizi – betonam tika pievienota piedeva, kas 
gruntsūdens ietekmē betona plātnes un sienu plaisās rada kristālus, 
nodrošinot betona plātnes ūdens necaurlaidību. Lai varētu nodroši-
nāt būvmašīnu kustību un nebojāt pārseguma konstrukciju, pārse-
gumi tika atstutēti pret statņiem, kopumā veidojot ap 300 gab. lielu 
lauku ar soli starp statņiem ik pēc 1,5−2 m.

Ēkas karkass būvēts no monolītā dzelzsbetona. Būvniecības 
procesa ietvaros ēkas stāvs tika sadalīts divos posmos, lai varētu 
būvēt līdztekus gan sienas, gan griestus. Tā tika lemts darīt, jo mazā 
būvlaukuma dēļ pēc sienu atveidņošanas gandrīz nebija vietas cilvēku 
pārvietošanai, tāpat veidojās liela nokrautne ar veidņiem, kas jātīra 
un jāsagatavo nākamajām operācijām. Tas ļāva izpildīt darba drošības 
pasākumus un arī atvieglot pašu ražošanu, sasniedzot iespējami 
ātrāko ražošanas tempu.

Būvniecības gaitā liels izaicinājums bija arī mūrēšanas darbi. Tie 
bija jāveic gan norobežojošām konstrukcijām, dzīvokļu starpsienām 
un komunikāciju šahtām. To kopējais daudzums bija pamatīgs – ap 
2300 m3, kas ir ekvivalents 40 vidējām privātmājām. Taču Latvijā 
mūrnieki ir izmirstoša suga – gan paši mūrnieki, gan uzņēmumi, kuri 
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ar to nodarbojas, ir liels deficīts, un tie lielākoties aizņemti privāta-
jā sektorā. Lūkojoties uz priekšdienām, būvniecības nozarei būtu 
jārisina šis jautājums, šiem un citu arodu kvalifikācijas speciālistiem 
būtu jāveido motivācijas programmas, lai iesaistītu māju būvniecības 
procesos, citādi pasūtītāji būs spiesti meklēt risinājumus, piesaistot 
viesstrādniekus, − norāda YIT LATVIJA Celtniecības un garantiju 
nodaļas vadītājs Jānis Krūmiņš.

Andris Božē,  
YIT Latvija vadītājs
Īres tirgus kvalitatīvs 
papildinājums

Jaunais īres nams Tērbatas 
ielā ir kvalitatīvs papildinājums 
īres tirgus attīstības tendencēm, 
kur vērojama jauno speciālistu 
vēlme tieši īrēt, nevis iegādāties 
mājokli kredītā. Un šī publika ir 
salīdzinoši prasīga, orientējoties 

uz jaunajiem, modernajiem un ekonomisko komunālo maksājumu 
projektiem. Nozīmīga šajā projektā ir augstvērtīgu materiālu izman-
tošana, kuru ilgtspējīga kalpošana jau apliecinājusies. Īres nams savu 
sākotnējo kvalitāti nezaudēs gadiem.
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INGARS GRIMZA
YIT LATVIJA projektu vadītājs. Izglītība – 
LLU profesionālā izglītība būvzinībās, 
specialitāte – būvinženieris. Būvniecībā 
kopš 1999. gada. Nozīmīgākie objekti: 
ēkas rekonstrukcija un restaurācija 
Smilšu ielā 8, Rīgā; tirdzniecības centrs 
Barona ielā 46, Rīgā; daudzstāvu 
dzīvojamā ēka Hospitāļu ielā 39, Rīgā; 
RIMI noliktavu kompleksa un biroju ēkas 
jaunbūve un pārbūve A. Deglava ielā 
161, Rīgā.

JĀNIS KRŪMIŅŠ
YIT LATVIJA Celtniecības un garantijas 
nodaļas vadītājs, uzņēmumā strādā kopš 
2006. gada. Sertificēts būvinženieris, 
absolvējis Rīgas Tehniskās universitātes 
Būvniecības inženierzinātnes 
fakultāti, piedalījies vairāku desmitu 
vispārceltniecisko un dzīvojamo māju 
projektu realizācijā.
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KAMĒR IKONISKĀ ZĪMOLA 

ALESSI KŪKU STENDS 

FATMAN VĒL GAIDA CEPAMIES 

ZIEMASSVĒTKU GARDUMUS, 

VARAM RADĪT KRĀSU PRIEKU 

VĒDERAM UN ACĪM.
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ŅEMAM DAUDZKRĀSAINAS 

MARMELĀDES, TRAUKUS, ĪSTUS 

TAMBORĒJUMUS VAI IZŠŪTUS 

GALDAUTUS UN MĀKSLINIECES 

ANDA_ABSTRACT APGLEZNOTĀS 

SVECES. BET TIKPAT LABI LIELISKA 

SVĒTKU IESKAŅA VAR BŪT PAGALMĀ – 

ATRODAM GLEZNAINĀKO STŪRĪTI!

Foto Aleksandrs Kendenkovs. 
Stils Gunita Jansone. 

Sveces anda_abstract 
www.digitalartjump.com
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Stils Gunita Jansone
Foto Aleksandrs Kendenkovs

Izšūtie galdauti – vintāžas salons Otto Racens
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Ieguvumi īsumā
• Vienkārši un pašsaprotami
• Viss produktu portfelis vienā   
 programmatūras pakotnē
• Jauna projektu uzglabāšanas funkcija  
 ļauj izveidot savu datubāzi
• Detalizēta dokumentācija, produkta  
 dati, tostarp BIM dati un cena
• Visi produkti vienā izvades failā
• Iespējams dizains, izmantojot iepriekš  
 konfigurētus Reflex risinājumus
• Bezmaksas lietošana
• Visas valstij raksturīgās produktu  
 līnijas ir integrētas globālai projektu  
 plānošanai

Reflex Solutions Pro – 
jaunais dizaina rīks

Nākamās paaudzes dizaina rīks sniegs jums vēl 
plašāku atbalstu, palīdzot projektu plānošanu 
veikt atbilstoši jūsu individuālajām vajadzībām. Jau 

tagad plašais sortimenta papildinājums, intuitīvā izvēlņu 
vadība un alternatīvo risinājumu ieteikumu funkcija, kā arī 
virkne citu noderīgu funkciju sniedz jums atbalstu, veicot 
plānošanas darbus.

Reflex Solutions Pro ļauj ātri un vienkārši izveidot katru 
Reflex un Sinus produktu jūsu projektā. No spiediena 
uzturēšanas un degazēšanas līdz atdalīšanai un ūdens 
papildināšanai līdz siltummaiņiem, uzglabāšanas tvertnēm 
un Sinus produktiem. Pēc dažu sistēmas parametru 
ievadīšanas jūs saņemsiet savu pielāgoto produkta 
risinājumu ar visu attiecīgo dokumentāciju.
Padoms: reģistrējieties, lai iegūtu labākos rezultātus.
Reģistrējieties bez maksas, lai saglabātu un pārvaldītu 
savus projektus vai izmantotu tos kā turpmāko projektu 
pamatu. Kad esat pieteicies kā lietotājs, jūs saņemsiet arī 
papildu dokumentāciju, tostarp rasējumus, uzstādīšanas un 
lietošanas instrukcijas, kā arī norādi par bruto cenu.

https://reflex-winkelmann.com/lv
https://rsp.reflex.de/?lang=en



RESTORĀNS  

OSKARS  

LIEPĀJĀ

INĀRA APPENA
Foto Edgars Pohevčš (BDCC arhīvs)

Pasūtītājs Hotel Amrita, Daiga Jansone. 
Dizaina projekts Karīna Barkovska, Žanna 
Merkulova. Projekta galvenie sadarbības 
partneri: UPTK pilna renovācija, kosmētiskais 
remonts, dizaina ideju realizācija dzīvē, 
būvdarbu virsuzraudzība, Raivis Kirhners; BL 
Serviss kondicionēšanas, ventilēšanas izbūve, 
Gunārs Roga; CNC Art visas mēbeles, sienu 
un ailu paneļi, durvis, Atis Ozols; Latiron 
metāla detaļu izgatavošana, krāsošana, 
griestu dekori – sieti – virs galdiem un virs 
bāra letes, spoguļdekori ar metāla apmalēm 
sienām, Sandis Valdmanis; BDC Tehnoloģijas 
apgaismojuma risinājumi, apskaņošana, Uldis 
Akselrods; Liepājas Stikla serviss spoguļdekori 
uz sienām, kolonnām, spogulis ar LED, 
spoguļsiena ar facetēm, Laimonis Brikmanis.
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S
kaistā piejūras kūrortpilsēta Liepāja, kas 2027. gadā kļūs 
par Eiropas kultūras galvaspilsētu, mūzikas mīļiem piedā-
vā izcilus koncertus Lielajā dzintarā un Pūt, vējiņi!, teātra 
mīļiem aizraujošas izrādes Liepājas teātrī, dabas mīļotājiem 
brīnišķīgu atpūtu pie Baltijas jūras, gardēžiem – izsmalcinā-

tus ēdienus omulīgos restorānos un kafejnīcās. Un kurš gan, esot 
Liepājā, nav pagaršojis slaveno Menciņu!

Jaunais logo

Restorāns Oskars, kas atrodas četrzvaigžņu viesnīcā Amrita 
netālu no pilsētas kanāla un ledushalles, liepājniekiem un pilsētas 
viesiem labi pazīstams jau samērā sen, bet pēc interjera rekonstruk-
cijas tas ir kļuvis vēl pievilcīgāks – gaišāks, atvērtāks un elegantāks. 
Pirmām kārtām ir pamanāms jaunais restorāna logo. Uzraksts 
Oskars, eksponēts uz sienas panelējuma pretī lielajam zāles logam, 
vienlaikus ir gan izteiksmīgs gaismas objekts, gan restorāna reklā-
ma, gan gluži vienkārši piesaista garāmgājēju uzmanību.

Ātrs komandas darbs

Restorāna Oskars renovācijas projekts ietvēra 244 m2 plašās 
restorāna telpas, tajā skaitā arī restorāna banketu zāli un sanitāro 
mezglu. Pie skiču projekta un dokumentācijas tika strādāts aptuveni 
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9 mēnešus, pārplānojot zonas, meklējot materiālu un mēbeļu 
risinājumus, pielāgojot apgaismojuma izvietojumu un izstrādājot 
detalizētus interjera dizaina un tehniskos risinājumus.

Pēc dizaineru Karīnas Barkovskas un Žannas Merkulovas iz-
strādātā projekta interjera rekonstrukcijas darbi 2022. gada beigās 
tika veikti samērā īsā laikā, no septembra līdz decembrim, un to 
veicināja saliedēts komandas darbs, kas vienmēr ir svarīgs priekš-
noteikums sekmīgam rezultātam. Projekta realizēšanā piedalījās 
galvenokārt prasmīgie pašmāju meistari, tāpēc daļa mēbeļu tika 
izgatavota uz vietas un tikai neliela daļa tika iegādāta, pasūtot jau 
gatavas no kataloga.

Interjera koptēls

Interjera gaišo koptēlu rada nedaudz pelēcīga, viegla marmora 
raksta izmantošana gan grīdu, gan sienu apdarē, bet kā eleganti 
akcenti uztveramas apdares tumšās detaļas – melnie logu rāmji, 
durvis, durvju ailes, spoguļu apmales, kā arī gaismas ķermeņu un 
mēbeļu daļas. Grīdu un sienu pārklājumam izmantots mikrocemen-
ta pārklājums, kas ir gan vizuāli pievilcīgs, gan viegli kopjams un ir 
gana elastīgs materiāls, kas īpaši svarīgi, ņemot vērā, ka gar viesnī-
cas ēku brauc tramvajs, radot vibrāciju, un citos apdares materiālos 
varētu rasties plaisas, un būtu jāveic jauni remontdarbi.

Gaismekļu daudzveidība

Daudzveidīgajiem gaismas ķermeņiem interjerā ir galvenā loma, 
to dažādie veidi ir pielāgoti katrai tiem atvēlētajai vietai – pie sie-
nām, griestos, pakāpienos. Daudzviet sienu un griestu panelējumā 
ir ierīkotas LED lampas ar maināmu gaismas toni. Virs galdiņiem 
lielajā zālē novietoti lakoniski, riņķveida LED gaismekļi, bet nelielajā 
blakus telpā izmantoti bra un griestu lampas, kur balti stikla kupoli 
iestiprināti konstruktīvi sarežģītā melnā metāla karkasā, kas pats 
par sevi ir dekoratīvs elements uz gaišo sienu fona. Lielās zāles 
centrālais apgaismojums ir efektīgas, milzīgas trīspakāpju lustras ar 
stikla piekariem, kas atspīd virs tām griestos stiprinātos spoguļos, 
tādējādi paspilgtinot lampu spožumu, kā arī paplašinot telpas 
vizuālās robežas. Savukārt zāles stūros virs apaļajiem galdiem 
izveidots dekoratīvs gaismas objekts – ar mākslīgiem zaļajiem au-
giem pildīts metāla režģis ietver vairākus atšķirīgā garumā iekārtus 
gaismas ķermeņus. Īpašu uzmanību pelna dizaineres izvēlētās 
apaļās sienas lampas pie bāra letes un nelielajā priekštelpā pirms 
banketu zāles – to atspīdums uz sienām rada izteiksmīgu gaismas 
strēļu vainagu.
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Jaunmodīgais kamīns

Līdzās krāšņajiem gaismas ķermeņiem savu vietu atradis grezns 
kamīns, kam atvēlēta vesela restorāna zāles siena. Kamīna sienas plak-
ni sedz tumšpelēki sudrabainas flīzes ar rombveida faktūru, bet pats 
gaišais, uguns mēles metošais kamīns ir elektriskais t.s. ūdens kamīns, 
kurā trīsdimensiju uguns efektu panāk, izmantojot tvaika mākoni, ko 
izgaismo LED gaismekļi. Tas ir drošs ekspluatācijā un vienlaikus arī 
mitrina gaisu.

Spoguļu spēles

Karīna Barkovska interjerā ļoti daudzveidīgi izmantojusi spoguļus, 
apspēlējot to formu, novietojumu un īpašības. Spoguļu siena redzama 
arī telpā aiz bāra letes, turpat eksponēta zaļo augu dekoratīvā josla me-
tāla režģī kā visas restorāna telpas vienojošs elements. Tādi ir arī visās 
telpās novietotie augi lielos, glazētos puķu podos. Mūsdienās kvalitatīvi 
mākslīgie augi nepārprotami ir izdevīgs un izteiksmīgs noskaņas radī-
šanas un dekorēšanas paņēmiens telpās bez dabiskā apgaismojuma.

Banketu zāle
Svarīgām vai arī savrupām vajadzībām izmantojama restorāna 

banketu zāle, kuras interjeru atšķirībā no citām telpām raksturo tumšie 
toņi. Nelielo telpu tieši pa vidu vizuāli sadala tumši zaļa panelējuma 
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josla griestos, kas veidota kā turpinājums pārsteidzoši lielai, dabīgā 
marmora tonī iekrāsotai keramikas flīzei, kurā iestiprināti vairāki 
apaļi gaismekļi. Tie atspīd gludajā virsmā un vizuāli dubultojas. Kā 
dekoratīvi elementi un gaismas avoti telpas gala sienas panelējumā 
izmantotas vertikālas LED gaismas lentes, tādas ir arī griestu plaknē 
un mēbeļu izgaismojumā. Daļu sienas pretī nelielajam telpas logam 
klāj spoguļi slīpētām malām (t.s. facetēm), radot tiem raksturīgo 
telpas paplašinājuma efektu. Uz neitrāli pelēko sienu un griestu fona 
apkārt lielajam galdam izceļas ar samtainu audumu pārvilkti gaiši 
laškrāsas krēsli, bet ar zaļu samtu apvilktie sēžamie telpas sānos 
pieskaņoti griestu tonim. Banketu zāle izmantojama arī nelielām 
prezentācijām, tur atrodas lielizmēra ekrāns, kuru pēc vajadzības 
var aizsegt ar slīdošo koka paneli.

Līdzās banketu zālei iekārtota sanitārā telpa, kuras apdarē iz-
mantoti tādi paši toņi un materiāli – tumši zaļas, marmorpelēkas  
un brūnas flīzes, kurās atspīd apaļi gaismekļi un LED gaismas joslas.

Omulīga harmonija

Var uzskatīt, ka viena no restorāna Oskars jaunā interjera rakstu-
rīgākajām iezīmēm ir apaļas formas priekšmetu izmantošana, kas 
vērojama gan gaismas ķermeņu, gan mēbeļu izvēlē. Savukārt visās 
renovētajās telpās ir izmantots LED apgaismojums, ko var regulēt 
caur planšetdatoru, atsevišķi ieslēdzot un izslēdzot katru no  
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lampām vai lampu ķēdēm, mainot krāsu toņus, intensitāti, radot 
plūstoši mainīgu, mirguļojošu vai jebkādu cita veida apgaismoju-
mu. Tādā veidā var viegli mainīt restorāna Oskars noskaņu, tikai 
pārslēdzot krāsu gammas – kādu dienu restorāns ir rozā toņos, 
citu dienu zaļās, zilās, baltās vai jebkuras citas krāsas noskaņās. 
Harmonisks, mierīgs kopskats, kā arī interjerā izmantotie toņi un 
dizaina priekšmeti rada patīkamu noskaņu, ļaujot restorāna ap-
meklētājiem justies droši un mierīgi un visu uzmanību veltīt tiem 
svarīgām lietām – sarunām, gardam ēdienam un jauki pavadītam 
laikam.

Daiga Jansone,  
SIA Hotel Amrita vadītāja, 
valdes locekle:

− Restorāns Oskars, kas 
atrodas Liepājā, četrzvaigžņu 
viesnīcas Amrita pirmajā stāvā, 
jau sen bija pelnījis pārmaiņas. 
2019. gada nogalē tika pabeigta 
viesnīcas viesu istabu renovā-
cija, un bijām gatavi tālākiem 
atjaunošanas darbiem, kā prio-
ritāti izvirzot restorāna Oskars 

telpas. Pēc sadarbības restorāna Oskars renovācijā ar interjera di-
zainerēm Karīnu Barkovsku un Žannu Markulovu esam iedvesmoti 
virzīties tālāk un skatāmies uz jauniem renovācijas projektiem. Un 
šoreiz nešaubīgi zinām, ka nemeklēsim citur, bet ļausim meitenēm 
tālāk realizēt drosmīgas idejas, radot vizuāli skaistas un funkcionā-
las pārvērtības citās viesnīcas Amrita telpās. Patiesi lepojamies ar 
abu dizaineru paveikto! Rezultāts ir izcils!

Karīna Barkovska,  
dizainere:

− Restorāna Oskars inter-
jerā tika piedāvāts izmantot 
Liepājai tik raksturīgo krāsu 
gammu – baltās sienas kā mā-
koņi, koka detaļas kā pludmales 
smiltis, un tas viss papildināts 
ar zilzaļiem toņiem kā mūsu 
jūras mainīgais ūdens tonis. 
Uzskatījām, ka jāiet prom no tik 
daudz jau ekspluatētā tumšā, 

industriālā, kas vairs nespēj pārsteigt, − jāiet citā virzienā, atšķiro-
ties no pārējiem, meklējot gluži savādākus, neredzētus risinājumus. 
Nosaucām to par moderno retro: gaiši toņi, plašums, noapaļotas 
formas, bumbuļi, vienlaikus detaļās ievelkot tirkīza zilos un zaļos 
toņus, lai dizains saplūstu kopā ar viesnīcas istabās izmantoto 
krāsu gammu un stilistiku.
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VAI AMERIKA IR 

DIZAINA IESPĒJU 

ZEME?

AGRITA LŪSE 
Foto dizaineres  
Larisas Pomeščikovas arhīvs

I
ekļūšana Amerikā organizēto dizaina un arhitektūras konkursu godalgo-
to projektu skaitā ir liels gods, ar to lepojamies un piešķiram arī publici-
tāti. Sociālajos tīklos citējam Amerikas interjeru un arhitektūras digitālos 
medijus, ja Latvijas projekts ir izpelnījies uzmanību un atspoguļošanu. 
Un nevilšus rodas iespaids, ka Amerika ir viena liela augstā dizaina un 

arhitektūras platforma. Daļēji tā ir taisnība, bet ne pilna aina. Daudzos 
aspektos Latvijā dizaineriem strādāt ir interesantāk, ir radošāki izaicināju-
mi un iespējas. Ar Larisu Pomeščikovu runājām par to, kā Amerikā klājas 
interjera dizaineram, kas ieradies no Eiropas ar vēlmi šeit aktīvi strādāt.

Tu taču esi Latvijas patriote?
Jā, es patiešām esmu Latvijas patriote, šī valsts ir mana, un, dodoties uz 

Ameriku, nebūt neskatījos uz to kā uz laimīgo zemi. Daži personiski iemes-
li bija pamats situācijai, ka palikt Latvijā man izrādījās neiespējami. Taču 
joprojām sadarbojos ar Latvijas partneriem dažādu projektu realizācijā, 
saikne noteikti nav zaudēta.

Amerikā ierados, neko nezinot par šejienes tradīcijām, uzskatiem, bez 
zināšanām par vietējā biznesa attīstības stratēģiju. Amerika ir milzīga, 
attālumi lieli, tāpēc par valdošajām dizaina tendencēm nevaru runāt, 
attiecinot tās uz visu valsti, jo katrā štatā ir savi atšķirīgi noteikumi un 
tradīcijas. Esmu Rietumu krastā un varu izteikties konkrēti par šejienes 
interjera dizainu. Arī Rietumu krasts ir sadalīts daudzos reģionos, katrā 
no tiem ir savi likumi, ar kuriem saskaņā norisinās celtniecība un mājokļa 
iekārtošana.
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Sāki ar maziem projektiem?
Dzīvojot Latvijā, mana profesionālā ikdiena bija piepildīta ar visai 

apjomīgu, kompleksu projektu izstrādi. Diemžēl tas tā nestrādā – ja 
esi Latvijā zināms dizainers, ar joni vari ielekt tajā pašā statusā 
Amerikā. Izziņas ceļš ir bijis man ļoti interesants, iepazinu Amerikas 
cilvēkus, sāku pamazām darboties ar nelieliem projektiņiem. Pēc 
laika mani pirmie klienti atgriezās jau ar lielākiem projektiem. Jā, arī 
mutvārdu rekomendācijas darīja savu, šobrīd pēc 7 gadu intensīva 
darba viss veidojas skaisti, ir jau sirds projekti apjoma un satura 
ziņā.

Vēlme pēc skaistām lietām – šeit un Amerikā?
Cilvēki Amerikā labprāt izmanto ar dizainu saistītus pakalpoju-

mus, orientējoties uz atsevišķu telpu pārveidi, reti to darot komplek-
si visai mājai vai dzīvoklim. Populāri atsevišķi uzlabot, piemēram, 
vannas istabu, virtuvi vai citas telpas. Tā es sāku savu iepazīšanos ar 
Amerikas klientiem – ar mazajiem dažu telpu projektiņiem. Amerikā 
cilvēku attieksme pret īpašumu nav tik privātīpašnieciska kā Latvijā. 
Šeit reti iegādājas māju ar domu to veidot par vienas ģimenes ligzdu 
daudzām paaudzēm. Pārcelšanās un dzīvesvietas maiņa ir normāla 
ikdienas parādība, jo cilvēki precas un šķiras, maina darbavietas, 
noveco, līdz ar to ir jāpārceļas tur, kur to paredz tā brīža dzīves 
situācija. Latvijā man ir bijuši klienti, kuri pie ģimenes mājas strādā 
pamatīgi, iegulda lielus līdzekļus un plāno tur dzīvot ļoti ilgi. 

Nekustamo īpašumu tirgus tendences Amerikā ir citādas nekā 
Latvijā, kur ierasta lieta ir iegādāt māju, kas jāpārbūvē, vai pirkt 
dzīvokli bez apdares un tad veidot dizainu. Projektos, kur Amerikā 
darbojas attīstītāji, standarta gadījumos tiek piedāvāts, piemēram, 
īpašums ar apdari un iebūvētām mēbelēm, gatavu virtuvi, gatavu 
sanitāro mezglu, vai arī tiek piedāvātas ļoti skopas apdares izvēles 
iespējas potenciālajiem īpašniekiem, piemēram, izvēle no 3 grīdas 
segumiem vai flīzēm.

Attieksme pret ieguldījumu īpašumā Amerikā pamatojas uz 
vienkāršu formulu – vai pēc ieguldījuma īpašumā varēšu to pārdot 
dārgāk, nekā iegādājos? Ja cipari to nerāda, tad ieguldījums īpašuma 
uzlabošanā vienkārši nenotiek. Par daudz būtiskākām finanšu iegul-
dīšanas jomām tiek uzskatītas investīcijas veselībā, bērnu izglītībā, 
pensiju fondos. Ja līdzekļi atļauj un ir vēlme un izpratne, tiek atvēlēti 
līdzekļi smalkām lietām un skaistam interjeram. Pat pelnošu kom-
pāniju vadītāji, kuri dienas vada elegantos birojos, ne vienmēr būvē 
māju ar individuāli izstrādātu projektu, jo tā vienkārši nav prioritāte. 
Latvijā cilvēki daudz vairāk novērtē skaistas lietas, tiecas tās ienest 
savā ikdienas dzīvē, taču jāatzīst, ka veselības aprūpe un izglītība 
vairākumam šeit ir pieejamāka, salīdzinot tieši ar Ameriku. 

Dizains senioru rezidencei. 
Projektam jau ir vairāk 

nekā 15 gadu, sākotnējais 
dizains, protams, jau pa to 

laiku novecojis un investors 
piesaistīja jaunas interjera 

arhitektūras radīšanai.
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Ko cilvēki saprot ar vārdu dizainers Amerikā?
Jāteic, ka šeit valda no Eiropas atšķirīga uztvere par dizainera 

pakalpojumiem. Eiropas dekorators Amerikā tiek dēvēts par di-
zaineru, tā uzdevums ir piemeklēt dažas mēbeles, noformēt logus, 
izvēlēties paklājus, tekstilijas, aksesuārus utt. Precīzāk to varētu 
aprakstīt – nodarbošanās ar telpas iekārtojuma gala akcentiem. Ja 
tiek piedāvāts plašāks pakalpojums, ietverot plānojuma izstrādi 
un telpu pilnvērtīgu aprīkojumu, tad šie speciālisti tiek dēvēti 
par interjera arhitektiem. Skaidroju saviem Amerikas klientiem, 
ka kapitālas pārbūves vai jaunbūves gadījumā man jāpieslēdzas 
pēc iespējas agrākā posmā, lai efektīvāk risinātu plānojumu, 
telpu funkcionalitāti, ērtības un estētiku. Mana un ne tikai mana, 
domāju, arī citu Latvijas dizaineru pieredze un tehniskās zināša-
nas patiešām ir pietiekamas, lai Amerikā strādātu par interjera 
arhitektiem. Daudzi no maniem klientiem ir patīkami pārsteigti 
par manām spējām un zināšanām. Tā ir liela priekšrocība, ja tiek 
piedāvāts rūpīgi izstrādāts projekts. Detalizācija, kas Latvijā ir 
ierasta prakse, Amerikā nav ļoti bieži sastopama. Daudziem pat 
nav priekšstata, ka detalizēts projekts atvieglo darbu celtniekiem, 
dod iespēju precīzi iztāmēt realizācijas izmaksas un ekonomēt 
līdzekļus. 

Atšķirībā no Amerikas (izņemot dažas lielākās pilsētas), Latvija 
patiešām ir izlutināta ar skaistu lietu pieejamību, dizaina saloniem, 
mums ir izcili meistari ar prasmēm strādāt dažādos materi-

ālos – stiklā, akmenī, kokā, metālā, radot interjera aprīkojumu. 
Piemēram, tradicionālā sienu apdare Amerikā ir krāsota tekstūra. 
Gludas sienas, kas izplatītas Latvijā, šeit ir dārgs apdares veids, kas 
prasa meistarību un laiku. It kā nieks, Latvijā mēs pat nenovērtē-
jam gludu sienu estētiku, jo esam pie tās pieraduši.

Amerikā cilvēki retāk atļaujas vērsties pie meistariem, lai pa-
sūtītu individuāli izgatavotas mēbeles – custom furniture. Skaistie 
interjeri, kurus redzam amerikāņu filmās, drīzāk ir izņēmums, 
nevis ikdiena. Ļoti neliels sociālais slānis dzīvo izmeklētos dizaina 
apartamentos. Projekti, kas tiek būvēti kopš 20. gs. 80. gadiem, ir 
ļoti līdzīgi, daudz interesantāki ir vecāki nami.

Kā tu ikdienā palīdzi amerikāņiem iedvesmoties 
un parādīt, ka ir iespēja dzīvot atšķirīgākās telpās?

Amerikas pilsētās un ciematos nospiedoši dominē attīstītāju 
būvētās mājas, kas ir ļoti līdzīgas cita citai vai pat vienādas. Ļoti 
reti redzam kaut ko individuālu interjeros vai fasādēs. Izplatītā 
masveida ražošana tirgu apgādā ar mēbelēm, kurām jau 30 gadus 
nav mainīts dizains, bet projektu attīstītāji tās labprāt izmanto, 
piepildot jaunbūves. Lūk, te arī saredzu savu misiju – piedāvāt at-
šķirīgu redzējumu un dizainu. Vispirms iepazīstinu ar funkcionāla 
plānojuma priekšrocībām, jo bieži redzu kļūdas iepirkšanās pa-
radumos un mēbeļu izvēlē – tās ir pārāk masīvas, par lielu vai arī 
ne pārāk ērti izkārtotas. Cenšos iepazīstināt ar eiropeisku izpratni 

Podkāsta mini telpa.
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Caur digitālo pasauli notiek kontaktu dibināšana, sarunas, un tikai 
tad (arī ne visos gadījumos) ir tikšanās klātienē. Tāpēc ir būtiski, 
kā sevi pozicionē tiešsaistē. Ir skaidri jāsaprot, kas ir vēlamais 
ideālais klients un kā viņu sasniegt. Soli pa solim – jāizveido 
mājaslapa, konts IG, jāreģistrē uzņēmums Google.com, kas ir viena 
no pirmajām vietnēm, kur cilvēki pēta atsauksmes, lai kaut ko 
iegādātos vai pasūtītu pakalpojumu. Amerikā ļoti uzticas atsauk-
smēm. Tas var patikt vai nepatikt, bet tas darbojas, turklāt jābūt 
aktīvam ar regulāriem ierakstiem. Vēlams reģistrēt uzņēmumu arī 
citās platformās, jo vairāk būs ierakstu, jo lielāka iespēja sasniegt 
vēlamo klientu. Tiešsaistes pakalpojumi darbojas, jo kāroto lietu 
vieglāk ir pasūtīt internetā – lai aizbrauktu līdz salonam, ir jāpatē-
rē liels laika resurss.

Attiecības ar interjera saloniem?
Daudzi dizaineri Amerikā ir spiesti kļūt par pārdevējiem, jo 

ražotāji bieži nepārdod mēbeles klientiem tieši, klienti mēbeles 
var iegādāties tikai no dizaineriem. Tā ir lieta, ko man līdz pat 
šim brīdim nav viegli pieņemt, jo vēlos koncentrēties dizainera 
darbam, nevis pārdevēja pienākumiem.

Kā tiek regulēta būvniecība?
Būvniecības regulas ir ievērojams skaits, katrā štatā un pat 

reģionā noteikumi var atšķirties. Teorētiski iecerei mainīt gaismas 
ķermeņus vai, piemēram, virtuves iekārtu ir jāprasa atļauja 
instancēs. Daudzi izvairās pildīt šo noteikumu, jo tas ļoti paildzina 
un sadārdzina procesu. Pārplānojumus ir tiesības saskaņot un 
veikt tā dēvētajiem building designer – sertificēti speciālisti, kuri 
nav arhitekti, kā tas parasti ir Latvijā. Šiem pašiem speciālistiem ir 
tiesības veikt saskaņojumus dzīvojamām būvēm līdz 2 stāviem – 
viņi sagatavo dokumentu paketes, komunicē ar struktūrām, kuras 
dod saskaņojumus. Dārgi ir izcili būvnieki, kuri prot lasīt projekta 
dokumentāciju un pārzina tehnoloģiju. Vidusmēra celtnieki 
visvairāk nāk no Meksikas, Austrumeiropas un arī citām valstīm. 
Patiesībā labprāt strādāju ar būvniekiem, kas nāk no Eiropas, jo 
tiem ir saprotami standarti un līmenis, pie kā esmu pieradusi. 
Sīkākiem darbiem pieņemts izmantot tā dēvētos handy man pa-
kalpojumus – sertificēti speciālisti ar elektriķa, santehniķa, krāso-
tāja, namdara prasmēm. Šiem speciālistiem ir noteikta ierobežota 
summa, par kuru drīkst slēgt pakalpojuma līgumus. 

Kādi ir nodokļi un birokrātija?
Amerikā biznesu sākt ir diezgan viegli, uzņēmumu reģistrēt 

var ātri. Ir kaut kāda neliela dokumentu pakete, kas jāsakār-
to. Nodokļu sistēma ir pretimnākoša, kamēr nav lielas peļņas, 
neviens neprasa maksāt daudz. Ir ērti būt uzņēmējam Amerikā. 
Jā, kad parādās peļņa, jāsāk maksāt atbilstoši nodokļi. Jebkuram 
biznesa uzsācējam ļauj vispirms nostāties uz kājām. Ļoti patīkama 
sajūta. 

par estētiku un toņu risinājumiem. Piemēram, Eiropā virtuves 
tradicionāli ir ļoti funkcionālas, katrs cm2 tiek izmantots lietderīgi. 
Amerikā ražotas mēbeles neparedz šādu funkcionalitāti, un 
tādējādi tiek zaudēta lietderīgi izmantojamā platība. Mani klienti 
pamazām sāk pierast pie mazākām, funkcionālākām lietām, tiek 
novērtēta iegūtā ērtība, un, jā, arī izmaksas ir mazākas. Man pa-
tiess prieks, ka Amerikā parādās Eiropas ražotāju pārstāvniecības 
ar atšķirīgu estētiku un funkcionālām mēbelēm.

Varbūt skan pārāk pārliecinoši, taču, kopš darbojos Amerikā, 
neesmu izjutusi zināšanu vai pieredzes trūkumu. Nācās apgūt 
citus standartus, citas mērvienību sistēmas, citu dokumentāci-
jas apriti. Tas nav tik sarežģīti, ar laiku šādas lietas tiek apgūtas 
pilnīgi tekoši. Es joprojām sadarbojos ar Latvijas profesionāļiem, 
kas izgatavo vizualizācijas, izstrādā rasējumus. Reizēm pasūtu in-
dividuāli izgatavotus gaismas ķermeņus, logu noformējumus, kas 
bieži vien ar piegādi izmaksā lētāk nekā pirkt līdzīgas kvalitātes 
lietu uz vietas Amerikā.

Kā notiek komunikācija ar klientiem Amerikā?
Runājot par profesionālo komunikāciju ar klientiem šeit 

un tur, jāsaprot atšķirības starp mazu valsti un lielu. Latvijā un 
citviet cilvēki paļaujas uz sazvanīšanos un neatņemamo tikšanos 
klātienē. Amerikā ir citādi. Attālumi ir lieli, ļoti daudz jābrauc ik-
dienā. Toties digitālajai pasaulei te ir liela loma, dizaineram jābūt 
redzamam un sasniedzamam tiešsaistē, jābūt sociālajos medijos. 

Zobārstniecības 
telpu interjers 

Rīgā.  
Īpašnieka 

vēlme bija 
integrēt  
Mēness  

tēlu.
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Tev ir arī ainavu dizaina projekti?
Ainavu vai teritorijas izstrādi esmu apguvusi pašmācības ceļā. 

Iemesls šai nepieciešamībai ir mani klienti, kuri ļoti lūdza izveidot 
arī skaistu ārtelpu. Plānošana ir man tuva lieta, viss balstās uz labas 
kompozīcijas izveidi – vai tas būtu iekštelpā vai ārtelpā. Rietumu 
krasta dienvidu daļā ir aktuāla ūdens ekonomija, tāpēc dabīgie zālieni 
bieži tiek nomainīti ar dekoratīviem segumiem, kas neprasa laistī-
šanu. Ir izplatīta punktveida laistīšanas tehnoloģija, mitrinot tieši 
augu saknes. Augi ir akcents, nevis pamats ainavā. Vēl jāņem vērā, ka 
dienvidos augi aug ātri un, lai saglabātu formu, tie jāapgriež vairākas 
reizes gadā. Un, protams, arī šeit bez individualitātes nivelējuma neiz-
tikt – atnāk pakalpojuma sniedzēji, dārznieki, kuri visam privātmāju 
rajonam apgriež augus pēc viena dizaina. Saviem klientiem garantēju, 
ka ainava būs kā nevienam – dizainā un formās ļoti atšķirīga – un to 
nevajadzēs kopt ar formu nemitīgu uzturēšanu. Koncentrējos uz lēni 
augošiem augiem, kurus nebūs nepieciešamības griezt, kuri vien-
mēr izskatīsies sakopti visu gadu. Ideālā variantā izvēlos mūžzaļos 
skujeņus – retāk sastopamas sugas, kuras nav tik plaši izmantotas un 
pieejamas. Augus pasūtu no attālām dārzkopībām ar plašu piedāvā-
jumu.

Nobeiguma vietā

Latvijā dizaineru dzīve ir piesātināta ar izaicinājumiem un plašām 
prasmēm, var būt pasūtījumi, kuros kompleksi jārada plānojums, 
jāizstrādā telpu interjers, varbūt pat jāizvēlas fasādes tonis un žoga 
veids, kā arī jāveido plānojums pieguļošajai teritorijai. Vai jāaprīko 
kāds liels sabiedriskais objekts. Amerikā dizaineru uzdevumi bieži 
ir daudz šaurāki fokusētās specializācijas dēļ – ir virtuvju, sanitāro 
mezglu, restorānu, medicīnas iestāžu dizainers utt. Šīm specializā-
cijām ir nepieciešami sertifikāti. No manas pieredzes varu teikt, ka 
Latvijas dizaineri ir ļoti spējīgi un radoši labi sagatavoti un, domāju, 
var strādāt it visur pasaulē.

LARISA POMEŠČIKOVA
Absolvēta Liepājas LMV 
Dekoratīvās noformēšanas nodaļa 
1991–1994, LMA Vides mākslas 
nodaļa 1994–1998. LDS biedre 
kopš 1998. Vada savu interjera 
dizaina uzņēmumu kopš 2000. g. 
Privāti un sabiedriski dizaina 
projekti Latvijā, ASV (CA, NJ), 
Meksikā, Londonā.
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jau 10 gadu



NOBELU SAIKNE  

AR LATVIJU

AGRITA LŪSE
Foto Aleksandrs Kendenkovs 
(BDCC arhīvs)

N
obela prēmijai, kuras dibinātājs ir plašās Nobelu ģimenes 
piederīgais Alfrēds Nobels un kas tiek pasniegta kopš 1901. 
gada 10. decembra, ir kāda nebūt saikne arī ar Latviju. Alfrēds 
Nobels bija izcils zinātnieks, ķīmiķis un dinamīta izgudrotājs. 
Izgudrojumi nepalika uz papīra, bet ātri nonāca apritē Nobelu 

ģimenei piederošajās ražotnēs. Vēsturnieku atrastie dati liecina par 
Nobelu ģimenes saistību 20. gs. brīvvalsts laikā ar divām Latvijas 
pilsētām – Rīgu un Liepāju, kur savulaik atradušās brāļu Nobelu 
uzņēmuma Akciju sabiedrība Brāļu Nobel naftas ražošanas sabied-
rība petrolejas uzpildes stacijas. Liepāja ir apzinājusi vēsturisko 
uzpildes stacijas atrašanās vietu, interneta dzīlēs ir pieejams Gunāra 
Silakaktiņa raksts, un ir arī liecības par Liepājas centieniem iekļauties 
Baku dibinātajā Nobela biedrībā. Kāpēc tieši Baku? Viens no brāļiem 
Nobeliem, kas bija iesaistīts sava tēva dibinātajā Pēterburgas ieroču 
rūpnīcā Machine-Building Factory Ludvig Nobel, 19. gs. otrajā pusē 
devās uz Azerbaidžānu lūkoties pēc riekstkoka krājumiem, kas bija 
aprobēts materiāls šaujamieroču laidņu izgatavošanai. Ieraugot blīvos 
naftas laukus un saredzot tajos milzīga biznesa potenciālu, Nobels 
par riekstkoku aizmirsa, bet toties ar steigu iegādājās 40 melnā zelta 
tobrīd vēl primitīvās sūknētavas. Neteiksim, ka pārējie brāļi Nobeli 
ar sajūsmu atbalstīja pirkumu, taču, ar laiku pārliecināti, tomēr 
pievērsās naftas biznesam, saprotot tā drīzo ienesīgumu, un nodibi-
nāja uzņēmumu BRANOBEL (Brother Nobel). Latvija, protams, bija 
tikai neliela daļa Nobelu naftas tirgus lauka, tas aptvēra gandrīz visu 
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Krieviju un Austrumeiropu, un brāļi kļuva stāvus bagāti. Zināmu laika 
posmu līdz I pasaules karam Nobeli kontrolēja 50% visas pasaules 
naftas aprites. Starp citu, Baku par ierēdni Nobelu uzņēmumā līdz 
1918. gadam strādāja rakstnieks Pāvils Rozītis, kurš mums visiem labi 
zināms kā romāna Ceplis autors, kas ir īstena biznesa rokasgrāmata – 
šodienas kouči smouči līdzās nestāv.

Vienlaikus ar Nobeliem Kaukāzam un īpaši Baku reģionam bija 
pievērsušies Rotšildu un Rokfelleru ģimenes pārstāvji. Taču rekets ar 
domu Nobelus izskaust no tirgus un norādīt viņiem vietu, izgāzās ar 
lielu blīkšķi, jo sakaros, naudas daudzumā un biznesa ķērienā Nobeli 
tomēr izrādījās daudzkārt spēcīgāki. Viņu izgudrojumu plašajā kontā 
jāpiemin arī tankeru radīšana naftas pārvadāšanai, naftas cauruļvadu 
ieviešana Baku un Krievijā, dzelzceļa cisternu izgudrošana un pie-
mērošana naftas tranzītam 19. gs. 60. gados. Līdz tam naftu pārva-
dāja tatāri primitīvos ādas maisos ar zirgiem. Tatāri nepriecājās par 
cauruļvadu izbūvi, jo tas laupīja viņiem iztiku, tāpēc nebija brīnums, 
ka tika veikti sabotāžas akti. Taču Nobelus nekas neapturēja, turklāt 
viņi, kā jau kārtīgiem kristiešiem pienākas, ļoti rūpējās par saviem 
darbiniekiem, lai kādu pozīciju ieņemtu – darba alga bija samērīgi 
liela tiem laikiem. Atvaļinājumi, 8 darba stundas ar pārtraukumu, me-
dicīniskā aprūpe, dzīves vieta, daļa uzņēmuma peļņas, skolas utt. bija 
Nobelu uzņēmumu strādniekiem sasniedzamie labumi, par kuriem 
citos rūpniecības uzņēmumos tajos laikos nodarbinātie strādnieki 
nevarēja pat sapņot.

Vienīgā nelaime, ka brāļiem apzināti vai neapzināti neveicās 
personīgajā dzīvē, neizdevās izveidot ģimeni un arī pēcnācēju nebija. 
Tikai viens no viņiem apprecējās. Lai saraustā bagātība darītu kādu 
jēgpilnu darbiņu sabiedrības labā, viens no brāļiem Bernhards 
Alfrēds Nobels (1833−1896), zināms arī kā dinamīta izgudrotājs, 
1895. gadā uzrakstīja testamentu, kurā, pārējai ģimenei par pārstei-
gumu, savu bagātību novēlēja Nobela prēmijas radīšanai un finanšu 
līdzekļu piešķiršanai katru gadu izcilībām eksaktajās un humanitā-
rajās zinātnēs, kā arī kādai nozīmīgai personai, kas veicinājusi mieru 
pasaulē. Starp citu, arī Rainis savulaik ticis nominēts Nobela prēmijas 
saņemšanai, taču velti, jo statūtu noteikumos iekļauts nosacījums par 
kandidāta obligātajiem kristīgajiem uzskatiem, bet Rainis, kā zināms, 
bijis pārliecināts sociālists (Vircburgas nodaļas biļetens (YMCA bulle-
tin), 1946. gads, 1. novembris, nr. 4., Alfrēds Nobelis). 

Koka māja Pērnavas 85, Rīga

Ļoti garais ievads bija nepieciešams, lai radītu salīdzinoši radošu 
kontekstu (šis nav pētījums, kas pretendē uz precizitāti, bet internetā 
un fondu arhīvos rasto faktu kompilācija) kāda it kā necila īpašuma 
atjaunošanai Pērnavas ielā 85. Ēkas nonāca Elkšņu ģimenes īpašu-
mā 2003. gadā, un tās ietvēra koka statņu un mūra ēku, kas tapušas 
aptuveni 19. gs. 80. gados. Koka ēkā bijusi uzpildes stacija, bet mūra 
ēkā bijusi katlumāja. Jāatzīmē, ka Elkšņu ģimene ilgstoši sekmīgi vada 
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Izdevums Latvija Amerikā, 
nr. 41 (19.10.2002.), 
digitalabiblioteka.lv

Nams Rīgā, Brīvības ielā 74
Īres nams ar veikalu un kluba telpām Brīvības ielā nr. 74, paralēls 
nr. Stabu ielā 14. Nams celts 1913.g., arhitekts V. Štams; bijušais Donnera, 
Giberta nams, 30. gados tirgotāja Leizera Abramoviča īpašums. 20. gadu 
sākumā tur dzīvoja LU profesors Ričards Henings (Henning; † 1922.g.), 
30. gadu 2. pusē – rakstnieks, Prezidenta pils komandants Raimonds 
Bebris. 20.–30. gados namā darbojās M. Beķeres privātā sieviešu 
ģimnāzija (sākotnēji neoģimnāzija), līdz 30. gadu sākumam tur bija 
arī M. Beķeres pamatskola, pirmskola un bērnu dārzs. 20. gados namā 
arī skolas direktores Marijas Rogules (dz. Beķere) dzīvoklis. 30. gadu 
sākumā šajā namā darbojās Pirmā Kristus Zinātnieka (Scientista) baznīca 
(vēlāk Alberta ielā 3), 30. gadu beigās – Kristīgās zinātnes apvienība un 
tās dievkalpojumu zāle. 20. gados tur darbojās ūtrupju nams Vako, vēlāk 
Vislatvijas aukcionu komisijas nama Vako veikals. 20. un 30. gados šajā 
namā izvietojās vairāku rūpniecības un tirdzniecības uzņēmumu kantori, 
t. sk. naftas ražošanas sabiedrības Brāļi Nobel Latvijā kantoris. 30. gados 
namā atradās stiklinieku un bilžu ierāmēšanas darbnīca (īpašnieks 
V. Kalis) un Artūra Popa (Popp) frizētava. Līdz 1940.g. namā darbojās 
J. Livšina koloniālpreču un delikatešu veikals. Vācu okupācijas laikā 
2. pasaules kara gados namā izvietojās Rīgas pilsētas 2. ģimnāzija.  
(R. Zalcmanis, Nezināmā Rīga)
Rīgas domes Pilsētas attīstības departamenta Arhitektūras un pilsētvides 
dizaina pārvaldes Kultūras mantojuma aizsardzības nodaļa.
Foto Roberts Johansons, 1939. g.
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Izdevums Ekonomists, 
Nr. 24 (15.12.1925.), 
digitalabiblioteka.lv

Akciju sabiedrības Brāļi Nobeli jeb Branobel pirmo petrolejas cisternu ierašanās Rīgā. 
Rīga, 1880. gada 15. jūnijā. Foto autors nav zināms, arhīva nr. LNA_KFFDA_F1_4_53887.
1874. gadā brāļi Nobeli atvēra Mīlgrāvī savu naftas rūpnīcu ar attiecīgu piestātni, diviem 
divsimt tūkstošu pudu rezervuāriem un sešcollu cauruļvadu. Līdzās fabrikām strauji tika 
saceltas vienkāršas strādnieku mājas.
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arī būvuzņēmumu Velve–AE, kura plašā kompetence ļāvusi iesaistī-
ties restaurācijas darbos, jaunbūvēs, pārbūvēs, koka būvniecībā. Tieši 
koks ir bijis tas iedvesmas materiāls, kas sākotnēji piesaistījis Egīla 
Elkšņa uzmanību, kā arī īpašuma ērtā novietne un tai piederošais 
zemesgabals. Laiks ēkas nebija saudzējis, arī tālāk piedzīvoti nepa-
tīkami notikumi, ar kuru sekām īpašniekiem bija jātiek galā. 2020. 
gadā izceļas ugunsgrēks koka ēkā, kas ir bijusi nosacīti labā stāvoklī, 
nodeg lielākā daļa jumta, un ātri jādomā, kā saglābt ēku. Ķeroties 
pie atjaunošanas darbiem, demontējot bojāto koka konstrukciju 
bēniņos, atrastas benzīna pārdošanas reklāmas. Tiek pasūtīta ēku 
vēstures izpēte. Konstatēts, ka divas no ēkām saglabājušās no brāļu 
Nobelu naftas (petrolejas) tirgošanas vietas Rīgā. Tolaik jau no 
Baku apkaimes iegūto naftu pa cauruļvadiem nogādāja Batumi, no 
turienes ar kuģiem pa Volgu pārvietoja uz Pēterburgu un tālāk pa 
dzelzceļu mucās uz Rīgu un Liepāju. Visā Volgas garumā tika būvētas 
pilsētas naftas pārkraušanai, kuģu uzpildīšanai. Viena no lielākajām 
pilsētām, ko uzbūvēja brāļi Nobeli, ir Saratova. Pateicoties jaunu 
tehnoloģiju ieviešanai, petrolejas cena samazinājās no 2 rubļiem līdz 
35 kapeikām. Pirmo reizi no Pēterburgas uz Rīgu naftu pa dzelzce-
ļu piegādā 1864. gadā. Brāļu Nobelu uzņēmuma kantoris atradās 
Pēterburgā, bet Pērnavas ielas 85 koka būve bija brāļu Nobelu AS 
Branobel Krievijas Impērijas naftas pārkraušanas tīkla sastāvā. 
Sākoties Krievijas revolūcijai, 1917. gadā visi AS Branobel īpašumi 
nonāca Padomju Krievijas valsts īpašumā.

Kādreizējā Nobelu īpašuma  
atdzimšana

Par to, ka ēka bijusi saistīta ar brāļiem Nobeliem, liecināja arī kāds 
neliels raksts kara laika avīzē, ka Rīgā šajā adresē ir degusi Nobelu 
degvielas uzpildes stacija. Tālākajos pētījumos, kas mūsdienu īpaš-
niekus aizveda uz Sanktpēterburgas arhīvu, ir atrodamas ziņas par 
3 Nobelu uzpildes stacijām Latvijā – divas bija Rīgā (Pērnavas ielā 
un Sarkandaugavā) un viena Liepājā. Norādes par gadiem dažādos 
avotos ir atšķirīgas, līdz ar to jāpieņem, kas tas ir 19. gs. otrajā pusē. 
No Sarkandaugavas uzpildes stacijas pāri nav palicis nekas.

Līdz ar vēsturiskā konteksta iepazīšanu Egīls Elksnis vērsās pie 
NKMP vadītāja Jura Dambja, diskutējot par koka ēkas atjaunošanas 
gaitu. Vēlamā norāde no kultūras mantojuma sargiem – ēka jāat-
jauno, cik vien iespējams saglabājot autentisko substanci. Ēka laika 
gaitā piedzīvojusi vairākas pārbūves, te bijis dzīvoklis, pēc tam kan-
toris stikla fabrikai. Rēķinoties, ka Rīgā ir liels skaits apjomos milzīgu 
biroju ēku, bet pietrūkst mazu biroju telpu, kas paredzētas vienam 
vai diviem uzņēmējiem, tika pieņemts lēmums veidot savrupu, nelie-
lu biroju ar vēsturisku auru un modernām inženierkomunikācijām.
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Egīls Elksnis, Velve-AE vadītājs:

− Pirms ēkas atjaunošanas 
uzmanīgi pētot konstruktīvos 
risinājumus, atklājās, ka tā ir 
stateniska karkasa būve, kas 
aizpildīta ar biezām brusām. Ļoti 
interesanti bijuši stiprinājumu 
mezgli, jo netika izmantotas 
naglas, bet salaidumi izgatavoti 
meistaru rokām. Mūsdienu meis-
tariem un pasūtītājam tas bija 
interesants piedzīvojums – atrast 
autentisko detaļu paraugus, 

lai izgatavotu kopijas un izmantotu ēkas atjaunošanā vietās, kur tās 
nav saglabājušās. Salaidumi ir redzami, un nākamās paaudzes varēs 
mācīties un smelties pieredzi. Taču šis tas tomēr uzlabots, lai arī bija 
saglabājies vecais. Piemēram, oriģinālie slēģi bijuši no nevērtīgiem 
neēvelētiem dēļiem, kas aizstāti ar glītākiem dēļiem, lai ēkai veidotos 
pievilcīgs kopskats.

Lai arī koka statņu ēkai noteikti ir salīdzinoši mazas slodzes, 
šai ēkai ir ķieģeļu mūra lentveida pamati un pagraba telpas milzu 
cisternu formā, kas turpinājās pat ārpus ēkas perimetra. Iespējams, 
tur bija plānots glabāt naftu, jo tika atrastas arī caurules. Pagrabus 
nācās aizbērt. Vēl pie mūrējuma jāpiemin, ka tas ir bijis īpaši izturīgs, 
nav izmantota birstošā java ar kaļķa saturu, bet ir lietots kāds ilgmū-
žīgs piemaisījums, ēkas pamatiem piešķirot noturību līdz pat mūsu 
laikiem.

Fasādes izdaiļošanai tikuši izmantoti jaunāki un vecāki dēļi, 
vēsturisko grīdas klājumu veidoja biezi dēļi, bet mehāniskie bojājumi 
to laika gaitā padarījuši par nelietojamu. Ugunsgrēks bija sabojā-
jis apšuvumu, bet tas savukārt bija paglābis no iznīcības apakšējo 
konstrukciju. Līdz ar to apdarē nu jau redzami jaunie apšuvuma dēļi. 
Vienas no durvīm bijušas tik platas, lai būtu ērti iekļūt ar zirgu pajūgu, 
tas arī noteikti bijis grīdas nolietojuma iemesls. Izpētē diezgan skaidri 
bija nolasāms, ka ēka tapusi divās daļās. Līdz mūsdienām saglabājies 
oriģinālais brandmūris starp abām ēkas daļām, ir uzpucēts gan mūris, 
gan arī dekors uz sienas. Grīda piedzīvojusi kapitālu pārbūvi, vecā grī-
da pilnībā izņemta, tās vietā iestrādāts keramzīta siltinājums, peldošā 
rīģipša konstrukcija un flīžu klājums.

No konstruktīvajiem risinājumiem kapitālāks remonts bija jāveic 
apakšējam vainagam, to nomainīja. Mitrums un sals bija ietekmējis 
status aptuveni 50 cm augstumā, arī tie bija jānomaina.

Durvis bija mehāniski pabojātas, izskatījās – pa tām mests ar 
cirvjiem vai nažiem. Tātad bija nepieciešamas jaunas. 

Zudušajām koka detaļām un elementiem formu palīdzēja izveidot 
informācija, kas tika iegūta, apsekojot Pērnavas ielas apkaimē sagla-

bājušās koka ēkas. Bija vērojams diez-
gan vienots galdnieka rokraksts, līdz ar 
to pēc fotofiksācijām tapa zudušo vai 
vairāk nelietojamo detaļu kopijas.

Jumta segumam izmantots skārds, 
apkurei – gāze.

Mums ir gandarījums, ka esam 
Rīgai snieguši vēl vienu sakoptu vietu, 
privātās iniciatīvas un kompetences 
apvienojums vienmēr rada lielisku 
rezultātu.

NOBELA MEDAĻA

L
atvijā, Paula Stradiņa Medicīnas vēstures 
muzejā, glabājas Nobela medaļa, kas tika 
piešķirta krievu mikrobiologam Iļjam 
Mečņikovam (1845–1916) līdztekus  
ar Paulu Erlihu (1854–1915) kā Nobela  

prēmija medicīnā 1908. gadā par darbu i 
munitātes pētniecības jomā.

Iļjas Mečņikova  
Nobela prēmijas laureāta medaļa.  
Medaļas autors Ēriks Lindbergs. 1908.  
Zelts. Ø 6,6 cm. PSMVM krājums: 6783 A.  
Medaļa plašākai publika parādīta vien uz  
nieka 3 stundām 2015. gada 10. decembrī.
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ATBALSTAORGANIZĒ

WWW.BUVNIEKUPADOME.LV

Būvējam Jums

Arhitektūra. 
Inženierija. 
Formu spēks.

Architecture. 
Engineering.  
Power of shapes.

LIELFORMĀTA  

CEĻOJOŠĀ IZSTĀDE  

SĀK CEĻU GADA GARUMĀ! 

NO 13. DECEMBRA  

PIE ĀGENSKALNA TIRGUS  ŽOGA,  

NO JANVĀRA VIDUS PIE T/C ORIGO U.C. 

IZSTĀDES PIETURAS SKATIET  

WWW.BUVNIEKUPADOME.LV



VĒRIENĪGAIS ĶEKAVAS APVEDCEĻŠ
Publiskais partneris LR Satiksmes ministrija  

un VSIA Latvijas Valsts ceļi. Privātais partneris  
AS Kekava ABT. Finansētāji Eiropas  

Investīciju banka, Ziemeļu Investīciju banka  
un Luminor banka. Būvuzraudzība Firma L4.

INOVĀCIJAS UN ESTĒTIKA 

ĶEKAVAS APVEDCEĻĀ
Publiskais partneris LR Satiksmes 

ministrija un VSIA Latvijas 
Valsts ceļi. Privātais partneris AS 
Kekava ABT. Finansētāji Eiropas 

Investīciju banka, Ziemeļu 
Investīciju banka un Luminor 

banka. Būvuzraudzība Firma L4.

DZĪVE. MĀKSLA. DABA. DŪRMUIŽA
Pasūtītājs Dūrmuiža-B, projekts AHA Studio, būvnieks 
AIMASA. Iegūta 2. vieta konkursā Latvijas Būvniecības 

Gada balva 2022 nominācijā Koka būve.

BIZNESA STACIJA 

UZŅĒMĒJIEM
Pasūtītājs Alūksnes novada 

pašvaldība, projekts Arhitekta  
L. Šmita darbnīca, būvnieks 

VELVE–AE, būvuzraudzība BBPV.

VĒSTURISKĀ TILTA

ATDZIMŠANA STRENČOS 
Pasūtītājs VSIA Latvijas Valsts ceļi. 

Projektētājs Projekts 3. Būvnieks 
A.C.B. grupas uzņēmums ACBR. 

Būvuzraudzība Būvju profesionālā 
uzraudzība. Iegūta 2. vieta 

konkursā Latvijas Būvniecības 
Gada balva 2022 nominācijā 

Inženierbūvju pārbūve.
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ILGTSPĒJĪGĀ  

OGRES VALSTS ĢIMNĀZIJA

Pasūtītājs Ogres novada pašvaldība. Projekts 
Nams, būvnieks PS MMG, būvuzraudzība Akorda/

Firma L4, RUUKKI fasādes. Baltijas konkursā 
Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecībā, dizainā 2023 

iegūta 1. vieta nominācijā Ilgtspējīgākais projekts.

DE WOLDEMER INTRIGA
Pasūtītājs Valmieras novada 
pašvaldība, projekts arhitektu birojs 
ZGT, būvnieks R.K.C.F. Renesanse, 
būvuzraudzība Būvēlogs. 
Ekspozīcijas projekts un realizācija 
dizaina birojs H2E.

ALŪKSNES SPORTA CENTRS
Pasūtītājs Alūksnes novada pašvaldība. 

Projekts BM-projekts, Arhitektūra un 
vide, būvnieks Monum. Būvuzraudzība 

Būvuzraugi LV. Finansiālais atbalsts 
VARAM, IzM.

BRASAS  

SATIKSMES PĀRVADS
Pasūtītājs Rīgas valstspilsētas 
pašvaldības Ārtelpas un mobilitātes 
departaments. Projekts PS Tiltprojekts, 
SKA Projekts un Vertex projekti. 
Ģenerāluzņēmējs piegādātāju apvienība 
CP-Rīgas tilti, kurā apvienojušies  
SIA Rīgas tilti un AS Ceļu pārvalde.

JAUNI LAIKI JAUNLIEPĀJAS UGUNSDZĒSĒJU DEPO
Pasūtītājs VEGA 1 Serviss. Pārbūves projekts IK projekts, Guntis 
Jurjāns. Interjers, vides labiekārtojuma projekts dizainere Zigrīda Atāle. 
Būvniecība Būvkompānija MBR, Dzintars AB, Spāres N, A-Land,  
ELT Solution, Kesto, Flora, A-Z darbnīca, Door Solutions, LM ražotne.
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ODUMA MEITYS
Vides objektu Oduma meitys idejas autors un finansētājs  
ir arhitekts Ints Pujāts, vides objektu tapšanā piedalījies koktēlnieks  
Juris Upenieks, kā arī projektu realizēt palīdzējuši darbu vadītājs 
Didzis Petrovs un transporta pārvaldnieks Jānis Ančupāns.
odumameitys.lv

CITĀDS VEIKALS
Pasūtītājs Lidl Latvija. Adrese 

Kalnciema iela 38, Rīga. Ēkas un 
labiekārtojuma projekts Archab, 

Andris Bērziņš, būvnieks Aimasa, 
būvuzraudzība Būvuzraugi LV.

MĀRUPES MŪZIKAS 

UN MĀKSLAS SKOLAS 

PĀRVĒRTĪBAS
Pasūtītājs Mārupes novada dome. 

Projekts AR4, arhitekti Andris Vītols, 
Ieva Spriņģe. Būvnieks Selva Būve. 

Nodots ekspluatācijā 2023. gadā.

UZVARAS PARKS 

SABIEDRĪBAS INTERESĒM
Pasūtītājs RDĪP, projekts Linda Zaļā, 
Landscape, Alps, būvnieks  
PS Aidaco Group.

DIZAINA OĀZE LOSBERGI
Pasūtītājs SIA Losbergi, dizainere 
Antija Bronuša. www.losbergi.lv

AUSTRUMU MAĢISTRĀLE
Pasūtītājs Rīgas valstspilsētas  

pašvaldības Ārtelpas un mobilitātes  
departaments. Projekta izstrādātājs  

un autoruzraudzība pilnsabiedrība G.B.V.  
Būvuzraudzība SIA Firma L4. Būvuzņēmēji  
1. kārtā – piegādātāju apvienība ACB, Tilts,  

2. kārtā – piegādātāju apvienība AM Rīga.
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P
rogresīvu būvniecības tehnoloģiju iekļaušana praksē būtiski 
palielina būvniecības kvalitātes, efektivitātes, drošības, ilgt-
spējas, kā arī vērtības un cenas attiecību.

SKYSTONE ir jauns Latvijas uzņēmums, kas ir uzstādījis 
drosmīgu un ambiciozu mērķi – mainīt vienu no tradicionā-

lajām būvniecības nozares metodēm uz Latvijai novatorisku, bet 
pasaulē pārbaudītu un plaši lietotu praksi.

Runa ir par mūsdienīgu tehnoloģiju un produktu, kas samazina 
vidi degradējošus procesus un aizstāj videi nedraudzīgus pildma-
teriālus. Tas maksā mazāk, ļauj strādāt ātrāk un vismaz desmitkārt 
samazina CO2 nospiedumu.

ŠŪNBETONS – 

PILDMATERIĀLU 

AIZSTĀJTERAPIJA

SKYSTONE Latvijā strādā 2 gadus un nodarbojas ar zema blīvu-
ma šūnbetona AirForm izgatavošanu un iestrādi, izmantojot mobilo 
šūnbetona ražotni.

Sadarbībā ar Austrijas iekārtu ražotāju MAI International, Itālijas 
šūnbetona tehnoloģiju flagmani ISOLTECH un Holandes uzņēmumu 
Tillman Construction Chemicals uzņēmums SKYSTONE piedāvā 
materiālu un pakalpojumu, kas racionalizē būvniecības procesus.

Par šo materiālu, tā lietojumu, īpašībām un priekšrocībām stāsta 
uzņēmuma SKYSTONE valdes loceklis un vadītājs Raimonds Švanks:

– Lai gan šūnbetons ir pastāvējis jau veselu gadsimtu, ikdienā 
dzirdam, ka pat būvniecības nozares pārstāvji nav pazīstami ar šo 
daudzpusīgo produktu. Kas tas ir? un Kāpēc es par to iepriekš nees-
mu dzirdējis? ir biežāk uzdotie jautājumi.

Ir dzirdētas baumas par 1923. gada zviedru patentu. Ja tā ir 
patiesība, šūnbetonam ir jau vismaz 100 gadu. Par šūnbetona fak-
tisko izcelsmi joprojām notiek strīdi, taču tiek uzskatīts, ka tas tika 
izstrādāts Eiropā 20. gs. 40. gados un 50. gados ievests Amerikas 
Savienotajās Valstīs kā viegls grīdas izlīdzināšanas produkts, ko 
izmantot augstceltnēs.

Vēlāk, attīstoties šūnbetona ražošanas tehnoloģiskajiem proce-
siem un aprīkojumam, tas pakāpeniski kļuvis plaši pazīstams arī 
Rietumeiropā un Skandināvijā, kur, pieaugot vides aizsardzības 
prasībām, šobrīd tiek plaši lietots.

Kas ir šūnbetons?
Šūnbetons ir rūpīgi izstrādāts cementa, ūdens un iepriekš vei-

dotu putu maisījums. Šo materiālu sajauc līdz noteiktam blīvumam 
un iesūknē nepieciešamajā vietā. Tas ir viegli sūknējams un ļoti 
plūstošs. Lielākais izaicinājums ir pasargāt to no noplūdes.

Izklausās ļoti vienkārši, taču spēt pareizi sajaukt sastāvdaļas, 
darīt to lielā ražošanas ātrumā un stabilā kvalitātē ir diezgan izaici-
noši. Tas prasa būtisku ieguldījumu augsti specializētā aprīkojumā, 
kas tiek izgatavots pēc pasūtījuma, un, protams, pieredzi. Iespējams, 
ka tieši šie ir faktori, kāpēc šobrīd Latvijā šūnbetons joprojām tiek 
uzskatīts par jaunumu.

Šūnbetonā izmantotās putas izskatās kā skūšanās krēms, un to 
daudzums tiek variēts, lai kontrolētu šūnbetona blīvumu atbilstoši 
katra konkrētā projekta prasībām. Ievadot betona javā kontrolēta 
daudzuma sintētiskas vai uz olbaltumvielām bāzētas putas, tās, me-
hāniski un ķīmiski reaģējot ar betona javas sastāvdaļām, iekapsulē 
gaisu miljardos mikroburbuļu, tādējādi radot vieglu betonu, kura 
blīvums var būt pat tikai 200 kg/m3.

Šūnbetons var būt tik viegls, jo cementa daļiņas, pārklājot mazos 
gaisa burbuļus, padara tos pietiekami stabilus, lai tie izturētu hidra-
tācijas procesu, atstājot aiz sevis vienmērīgu gaisa tukšumu matricu. 
Atkarībā no lietotās putu bāzes mainās gaisa šūnu struktūra – slēgta 
vai atvērta. Līdz ar to šūnbetonu var izgatavot gan ūdensnecaurlai-
dīgu, gan ūdenscaurlaidīgu.

64 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #5



Kādas ir šūnbetona īpašības?
Kontrolēta un stabila mikro gaisa burbuļu ievadīšana betona 

matricā nodrošina gala produktam ļoti labas īpašības. Galvenās no 
tām ir:
• zema strukturālā slodze uz grunti un konstrukcijām,
• augsta termoizolācija,
• laba skaņas absorbcija,
• minimāla ūdens absorbcija,
• izcila ugunsdrošība,
• augsta salizturība,
• ideāla plūstamība,
• viegla apstrādājamība,
• neizdala pilnīgi nekādus kaitīgus ķīmiskus izgarojumus,
• grauzējiem un kukaiņiem neinteresants,
• iespējams izgatavot gan ūdens necaurlaidīgu, gan ūdenscaurlaidīgu,
• laika gaitā tā fizikāli tehniskās īpašības tikai uzlabojas,
• uzstādīšanas izmaksas ir zemākas, jo produktu nevajag transportēt,
• pilnībā pārstrādājams, ilgtspējīgs un videi draudzīgs materiāls.

Kur un kāpēc to izmanto?
Atkarībā no lietojuma šūnbetonu var izvēlēties tā siltumizolāci-

jas, skaņas izolācijas, uguns izolācijas, sūknējamības, plūstamības, 
vieglās apstrādes, vieglā svara īpašību dēļ vai kā izmaksu taupīšanas 
alternatīvu pildījuma materiāliem. Visā pasaulē šūnbetonu izmanto 
celtniecībā, ceļu būvē un ģeotehniskajos risinājumos.

Jomu saraksts, kur šis produkts var veicināt efektīvāku būvniecī-
bas procesu, ir garš, taču visbiežāk šūnbetonu izmanto šādi:
• tukšumu aizpildīšana – izskalojumi, pamesti pagrabi, akas, šahtas, 

tuneļi, vecas pazemes cisternas, pamestas inženierkomunikāciju 
caurules. Šūnbetons viegli plūst un nerada papildu slodzi uz grunti,

• grīdas pamatnes apakšslānis – monolīta pamatne, kas ar vienu 
vieglu, bet izturīgu slāni aizstāj tradicionālās vairāku slāņu sistēmas, 
vienlaikus izlīdzinot, iekapsulējot un izolējot,

• starpstāvu grīdas apakšslānis – ar vienu vieglu un monolītu slāni 
nodrošina izlīdzinošo, paaugstinošo, iekapsulējošo, kā arī siltumizo-
lācijas, akustiskās un ugunsdrošās izolācijas funkcijas,

• plakano jumtu siltumizolācijas slānis – samazina svaru un nodroši-
na siltuma, skaņas un uguns izolāciju,

• grunts nostiprināšana – ja pastāv slikti grunts apstākļi, šūnbetonu 
izmanto, lai izveidotu spēcīgu pamatni, vienlaikus samazinot grunts 
noslodzi,

• inženierkomunikāciju tranšeju aizpildīšana – aizsargā un nostiprina 
inženierkomunikāciju līnijas un novērš nepieciešamību pēc blīvēša-
nas,

• satiksmes pārvadu uzbērumu aizpildījumi – novērš nosēšanās 
riskus. Turklāt tiek novērsta sānu slodze uz balstiem,

• atbalsta sienu aizpildījumi – galvenā priekšrocība ir sānu slodzes 
samazināšana.

AirForm blīvums
Šūnbetona AirForm blīvumu var pielāgot pasūtītāja vajadzībām 

un prasībām, lai nodrošinātu vislabāko kompromisu starp izolācijas 
veiktspēju un strukturālo pretestību, un to var izdarīt jebkurā brīdī 
uz vietas objektā. AirForm var izgatavot blīvuma diapazonā no 200 
līdz 600 kg/m3. Atkarībā no blīvuma mainās produkta siltumvadīt-
spēja un spiedes pretestība.

Blīvums Spiedes stiprība plaknē Siltumvadītspēja
(kg/m3) pēc 28 dienām (MPa) (W/mk)
 
200 0,53 0,063
300 0,80 0,083
400 1,90 0,100
500 2,45 0,140
600 3,05 0,180

Ražošana objektā
SKYSTONE mobilā ražotne var saražot AirForm materiālu apjo-

mā no 4 līdz 30 m3 stundā uz vietas objektā un ar sūkņiem pārvietot 
līdz pat 600 m horizontāli un 50 m vertikāli. Ražošanas iekārta 
aizņem tikai 10 m2.

Pilnībā pārstrādājams
Šūnbetons ir lielisks, mūsdienīgs, zaļš materiāls izmantošanai ik-

dienas būvniecībā ar salīdzinoši zemu oglekļa pēdu. Tam ir zemāks 
CO2 nospiedums visā tā dzīves ciklā, salīdzinot ar citām izolācijas 
metodēm, vairāku faktoru dēļ: tā izgatavošana objektā, augstais gai-
sa saturs, ilgmūžība, tas ir viegli apstrādājams un pilnībā pārstrādā-
jams. Šo faktoru kopums būtiski samazina ietekmi uz apkārtējo vidi.

Cik maksā šūnbetons AirForm?
Ātrā atbilde – ja ņemam vērā visus izmaksu aspektus, šūnbetons 

maksā mazāk par tradicionālajām jeb, pareizāk būtu teikt, jau nove-
cojušajām metodēm. Šūnbetona izmaksas ir atkarīgas no vairākiem 
faktoriem, tostarp (bet ne tikai): nepieciešamais šūnbetona blīvums, 
projekta izmērs, atrašanās vieta, vietas apstākļi un citi.

Ir svarīgi saprast, ka, vērtējot šūnbetona izmaksas, tāpat kā 
jebkura materiāla izmaksas, ir jāņem vērā pilnīgi visi izmaksas 
ietekmējošie faktori, t.sk. materiāla piegādes izmaksas, materiāla 
novietošanai un darba veikšanai nepieciešamās vietas lielums, tā 
iestrādei nepieciešamais laiks, darbaspēka apjoms un izmaksas, kā 
arī materiāla iestrādes tehnoloģiskā procesa sarežģītības pakāpe.

Šūnbetonam AirForm par labu runā šādi fakti:
• iestrādei ir minimālas piegādes izmaksas, jo tas tiek saražots uz 

vietas objektā,
• nav nepieciešama materiāla novietne, jo tas tiek izgatavots iestrādes 

brīdī,
• iestrāde notiek ātri, jo tas ir viegli plūstošs, iekapsulējošs, pašizlīdzi-

nošs un pašblīvējošs,
• mobilā ražotne var saražot šūnbetonu ātri – vidēji 20 m3 stundā,
• iestrādi veic zinoša SKYSTONE komanda, pasūtītājam nav jānoslogo 

savi darbinieki,
• šūnbetona ražošanas iekārta aizņem tikai 10 m2 laukumu, un, ja tas 

ir nepieciešams, tā var būt novietota ar krietnu distanci no objekta, 
jo šūnbetonu var sūknēt pa caurulēm līdz pat 600 m horizontāli un 
50 m vertikāli.

Salīdzinot šūnbetona AirForm izmaksas ar citiem pildījuma 
materiāliem un metodēm, vislielākais ietaupījums tiek novērots 
ražošanas un piegādes izmaksās, iestrādes darba spēka izmaksās 
un projekta laika grafika ietekmē. Šūnbetons AirForm tiek ražots 
uz vietas, un tas nozīmē, ka jums ir nepieciešams transportēt tikai 
10%, salīdzinot ar to, kas nepieciešams alternatīvām metodēm.

Ar vienu kravas automašīnas kravu sausā cementa var saražot 
līdz pat 120 m3 šūnbetona, kas ir līdzvērtīgs apjoms 10 kravām. 
Šūnbetona lietošana novērš vajadzību pēc karjeriem, kravas auto-
mašīnām, ekskavatoriem, iekrāvējiem utt., rakšanas darbiem un 
lielu daudzumu iegūto minerālo materiālu apstrādes. Tas samazina 
arī ar satiksmes kontroli, uzraudzību un ar citiem atbalsta pakalpo-
jumiem saistītās izmaksas un laiku, ļaujot darbu paveikt ekonomis-
kāk un ātrāk.

Izmantojot šūnbetonu AirForm, tiek samazināta ietekme uz kli-
matu un būvniecības procesi tiek racionalizēti. Pasaulē šis produkts 
tiek izmantots aizvien vairāk un ietaupa naudu un laiku visiem, kuri 
zina, kā to izmantot.

Vienkāršs risinājums sarežģītai situācijai
Pašā Rīgas sirdī atrodas daudzas vēsturiskas ēkas, kas celtas 

20. gadsimta sākumā, un katrai no tām ir savs unikāls stāsts. Taču 
zem daudzām celtnēm klusi risinās slēpta krīze – brūk pamesto 
pagrabu pārsegumi.

Lielākā daļa Rīgas simtgadīgo 
ēku ir aprīkotas ar pagrabiem, 
kas ēku dzīves sākumā bija pa-
redzēti kurināmā novietošanai 
un vēlāk tika izmantoti dārzeņu 
un konservētu labumu uzglabā-
šanai. Laika gaitā, kad gan viens, 
gan otrs pielietojums vairs 
nebija nepieciešams, daudzās 
ēkās iet uz pagraba telpām vairs 
nebija iemesla. Augot kultūr-
slānim, gan pagrabu iekšienē, 
gan ap ēku perimetru pamazām 
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aizauga arī pagrabu ventilācijas atveres. Gaisa apmaiņas trūkuma 
dēļ pagrabos veidojas paaugstināts mitrums, un tas temperatūras 
starpības rezultātā kondensējas uz pagrabu pārsegumu konstrukci-
jām un noved pie pagrabu pārsegumu balstošo tērauda siju pilnīgas 
caurrūsēšanas un to balstīto velvju sabrukšanas.

Nevērīga attieksme pret šo pagrabu stāvokli ir nopietna kļūda ar 
potenciāli katastrofālām sekām. Kāpēc? Jo šo pagrabu pārsegumi ir 
gan grīdas pamatne pirmo stāvu dzīvokļiem, gan stabilizators ēkas 
pamatiem no iekšpuses. Tērauda siju korozija mazina šo grīdu kons-
trukciju noturību, apdraudot gan ēkas iemītnieku, gan visas vēstu-
riskās ēkas konstrukcijas drošību. Pagrabiem un to pārsegumiem ir 
īpaši būtiska nozīme daudzstāvu ēku stabilitātes un ilgmūžības no-
drošināšanā. Sabrūkot pagraba pārsegumam, tiek apdraudēta visas 
ēkas strukturālā integritāte, un tas var izraisīt dārgus remontdarbus 
vai, vēl ļaunāk, ēkas sabrukšanu.

Ko darīt?
Beidzot arī Latvijā ir pieejams vienkāršs, ātrs, ekonomisks un 

videi draudzīgs risinājums pamestu pagrabu pārsegumu nostiprinā-
šanai. Tas ir pamesto pagrabu telpu pilnīga aizpildīšana ar šūnbeto-
nu.

Pirms šūnbetona iestrādes

Pēc šūnbetona iestrādes

Šūnbetonam ir daudzas priekšrocības salīdzinājumā ar tradicio-
nālajām alternatīvām.
• Šūnbetons ir viegls (300−400 kg/m3), bet stingrs materiāls, kas 

nostiprinās pārseguma konstrukciju, nodrošinot monolītu un sta-
bilu atbalstu gan pagraba pārsegumam, gan ēkas pamatiem, pilnīgi 
novēršot jebkādu pildījuma nosēšanās risku un slodzi uz ēkas 
pamatiem.

• Sacietējis tas veido monolītu masu ar ļoti labām slodzes izkliedes 
īpašībām. Tā spiedes pretestība plaknē atkarībā no izgatavotā mate-
riāla blīvuma ir 80–200 t/m2.

• Šūnbetonam ir lieliskas siltumizolācijas īpašības, kas samazinās 
enerģijas izmaksas visai ēkai.

• Šūnbetons ir mitrumizturīgs. Tas novērš mitruma infiltrāciju un 
pelējuma veidošanos, uzlabojot iekštelpu gaisa kvalitāti.

• Šūnbetons ir ļoti plūstošs. To var viegli sūknēt un iepildīt pat nere-
gulārās formās, tukšumos un arī vietās, kas pat nav fiziski aizsnie-
dzamas. Tam nav nepieciešama vibrēšana. Nav nepieciešama esošā 
kultūrslāņa izvākšana no pamesto pagrabu telpām.

• Šūnbetons ir nedegošs, un tas nodrošina papildu drošības slāni 
ugunsgrēka gadījumā ēkā.

• Šūnbetons ir pilnīgi neinteresants grauzējiem un kukaiņiem.
• Šūnbetons ir izturīgs un ilgmūžīgs. Laika gaitā, kā jebkurš betons, 

šūnbetons kļūst arvien stingrāks.
• Šūnbetons ir videi draudzīgs materiāls ar ļoti mazu CO2 nospiedu-

mu. Salīdzinot ar tradicionālajiem pildījuma materiāliem, tā ražo-
šanai un transportēšanai ir nepieciešams krietni mazāk resursu. Ar 
vienu kravas automašīnas kravu sausa cementa uz vietas objektā 
var saražot līdz pat 120 m3 šūnbetona, ko var iestrādāt 6 stundās. 
Tas ir materiāla apjoms, kura transportēšanai būtu nepieciešamas 
veselas 10 kravas automašīnas un kura ieguvei un iestrādei būtu 
nepieciešami lieli darba, laika un dabas resursi.

• Šūnbetona izgatavošana un pagraba telpu aizpildīšana notiek ātri. 
Vidējais iestrādes ātrums ir 15−20 m3 šūnbetona stundā.

• Mobilā šūnbetona ražošanas iekārta aizņem tikai 10 m2, un to var 
novietot ar lielu distanci no aizpildāmās vietas. Lai iepildītu šūnbe-
tonu, ir nepieciešams tikai 8 cm liels atvērums.

• Pamestu telpu aizpildīšana un pagrabu pārsegumu nostiprināšana 
ar šūnbetonu ir ekonomiski izdevīga. Pieredze rāda, ka izmaksas ir 
krietni mazākas par jebkuru citu tradicionālu vai alternatīvu metodi.

Šā gada novembra sākumā SKYSTONE komanda īstenoja tieši 
šāda veida projektu Tallinas ielā, Rīgā. Ar 540 m3 šūnbetona 
AirForm300 (tilpummasa 300 kg/m3) tika aizpildītas 400 m2 pames-
tu un brukt sākušu pagraba telpu zem visa iekšpagalma un brauk-
tuvēm starp diviem 1912. gadā celtiem namiem. Darbu veikšanai 
(ieskaitot sagatavošanas darbus) bija nepieciešamas tikai 7 darba 
dienas. Darbi tika veikti, neradot nekādus ikdienas dzīves traucēju-
mus ēku iedzīvotājiem. Projekta izmaksas bija uz pusi zemākas par 
piedāvātajām alternatīvām.

Saites informācijai
https://www.skystoneprof.com
https://www.skystoneprof.com/blog

STRĀDĀ GUDRI, NEVIS SMAGI
www.skystoneprof.com

+371 29836343
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www.buvniekupadome.lv 
buvniekupadome@gmail.com 

 @buvniekupadome.lv
Tālrunis: 29407147, 28373794



KĀ ATBILDĪGI BŪT 

TUVĀK PLĀNOTAJIEM 

PROJEKTIEM?

Kamerāli tiek veikta 
dažādu karšu, urbumu 
informācijas un datu 
salīdzināšana, lai 
atrastu potenciālās 
derīgo izrakteņu 
izplatības teritorijas.

LVM ZDZ karjeru 
pārklājums.A

S Latvijas valsts meži biznesa virziens LVM Zemes dzīles 
(turpmāk LVM ZDZ) apsaimnieko vairāk nekā 120 karjerus 
visā Latvijas teritorijā. Karjeri ir izvietoti gan pilsētu tuvumā, 
gan tiešā vārda nozīmē – dziļi mežā, lai pēc iespējas vienmē-
rīgāk nodrošinātu pieejamību minerālo materiālu resursiem 

visā Latvijas teritorijā. Vienlaikus jāpiezīmē, ka saistībā ar karje-
ru dzīves ciklu ik gadu tiek atvērtas jaunas ieguves vietas, tāpat 
izstrādātās tiek atbildīgi rekultivētas, ikgadēji saglabājoties vidēji 
120 aktīvām ieguves vietām.

Izpēte seko iespējām un pieprasījumam

Derīgo izrakteņu ieguves vietu atvēršana prasa rūpīgu plānošanu un 
izpratni par saistītajiem procesiem. Ieguves vietas attīstība jeb ideja par 
to, ka tieši šajā reģionā vai apkārtnē ir jāmeklē jauns karjers, visbiežāk 
sākas ar impulsu no pārdošanas komandas, kura signalizē, ka šajā reģio-
nā ir vai būs nepieciešamība pēc minerālajiem materiāliem, jo situācija, 
kad resursi ir iespējami tuvāk plānotam būvniecības objektam, būtiski 
samazina izbūves izmaksas. Šajā jomā viennozīmīgi iespējama attīstība, 
ja būtu pieejamas ticamas prognozes par publiskā un privātā sektora 
pasūtījumiem būvniecības nozarē vidējā termiņā. Nākamajos atvēršanas 
procesa soļos kamerāli tiek atlasītas teritorijas tuvākajā apkārtnē, mek-
lējot dažādas kopsakarības, piemēram, dažādas reljefa formas.

Pēc atrastajām kopsakarībām darbi tālāk tiek pārnesti lauka ap-
stākļos. Ar urbumu ierīkošanas metodi tiek noteikti potenciālās ieguves 
vietas apmēri un paņemti testi, lai noskaidrotu materiālu kvalitāti. 
Minerālie materiāli tiek testēti LVM ZDZ minerālo materiālu pētniecības 
laboratorijā. Ja materiālu kvalitāte ir atbilstoša noteiktajiem kvalitātes 
standartiem, tālākā posmā tiek vērtētas potenciālās piekļuves iespējas 
karjeram, un rezultātā nereti jāveic ceļu izbūve. Izvērtēšanas procesa 
ietvaros tiek vērtēta ietekme gan uz tuvējiem iedzīvotājiem un rekreā-
cijas objektiem, gan arī uz vides aspektiem. Lai ieguve atstātu iespējami 
mazu ietekmi, tiek noteikti saimnieciskās darbības ietekmi mazinošie 
pasākumi.

KĀRLIS VOLFS
Publicitātes foto (LVM ZDZ arhīvs)
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Ieguves vietas 
pakāpeniskā 
rekultivācija – 
kad darbi kādā 
no sektoriem ir 
veikti, platība 
tiek rekultivēta 
atbilstoši ieguves 
projektam.

Ieguves apjomu un 
dziļuma kontroles 

darbu veikšana.

Nākamajos soļos tiek veikta ģeoloģiskā izpēte un tehniskās do-
kumentācijas pieprasīšana un saņemšana. Pēc tam noris darbs pie 
derīgo izrakteņu ieguves projekta izstrādes. Projektēšanas procesa 
nodrošināšanai LVM ZDZ kopš 2023. gada ir izveidota projektēša-
nas komanda, tādējādi process ir efektīvāks un kvalitatīvāks.

Atbildīga ieguve

Pēc ieguves projektu saskaņošanas tiek organizēta atmežo-
šana un karjera atsegšana. Kad apaugums ir noņemts un auglīgā 
augsne ir novākta, mūsu klienti var sākt ieguvi karjerā. Ieguves 
procesā LVM ZDZ darbinieki seko līdzi, lai līgumpartneri veiktu 
ieguvi atbilstoši projektā noteiktajām prasībām. Ieguves procesā 
ir svarīgi sekot līdzi ieguves dziļumiem un noteiktajām ieguves 
robežām, lai netiktu pārkāpti tehniskajos noteikumos un projektā 
noteiktie ierobežojumi. LVM ZDZ darbinieku rīcībā ir ģeodēziskie 
mērinstrumenti, lai noteiktu koordinātas un faktisko ieguves dzi-
ļumu, tajā skaitā tiek izmantotas GNSS (Global Navigation Satellite 
System) iekārtas. 

 Līdz ar ieguves sākšanu jāsāk plānot un organizēt paralēla 
ieguves vietu rekultivācija, jo līdz ar izstrādi tiek veikta arī nogāžu 
un teritorijas sagatavošana atbilstoši rekultivācijas noteikumiem.

 Ieguves laikā minerālo materiālu testēšana tiek veikta ar 
atbilstošu regularitāti, lai pārliecinātos par materiālu kvalitāti. 
Materiālu testēšana tiek veikta akreditētā LVM ZDZ minerālo 
materiālu testēšanas un pētniecības laboratorijā. LVM ZDZ veic 
arī minerālo materiālu maisījumu ražošanu. Šobrīd ražošanas 
darbi noris lielākoties Kurzemes un Latgales reģionā, taču jau no 
2024. gada ir plānots paplašināt ražošanas iekārtu un traktorteh-
nikas parku, tādējādi ražošanu nodrošinot visā Latvijas teritorijā 
atbilstoši pasūtījumiem.

Ņemot vērā, ka minerālo materiālu resursi ir ierobežoti un 
neatjaunojami, jābūt rūpīgai un atbildīgai attieksmei pret derīgo 
izrakteņu ieguves vietu, jau sākot no atvēršanas procesa, kā arī 
tālāk ieguves un rekultivācijas procesos. Ieguves procesā jāizman-
to visi pieejamie resursi, rūpīgi atlasot un nošķirojot būvniecībai 
un būvmateriālu ražošanai nederīgos vai ļoti zemas kvalitātes 
materiālus. Ieguves un ražošanas darbi LVM ZDZ karjeros tiek or-
ganizēti atbilstoši minerālo materiālu un to maisījumu ražošanas 
procesam, un iegūtie produkti ir sertificēti atbilstoši būvizstrādā-
jumu reglamentētās jomas 2+ sistēmai saskaņā ar standartiem:

• EN 13242:2002+A1:2007 Minerālmateriāli nesaistītajiem 
un hidrauliski saistītajiem maisījumiem ceļu būvniecībai un ceļu 
konstrukcijām,

• EN 13043:2002, EN 13043/AC:2004 Minerālmateriāli bitumi-
nētajiem maisījumiem un virsmas apstrādēm ceļiem, lidlaukiem 
un citiem satiksmes laukumiem,

• EN 12620:2002+A1:2008 Minerālmateriāli betonam.
Ražošanas process atbilstoši 2+ sistēmai ir nodrošināts 50 derī-

go izrakteņu ieguves vietās un atbilstoši 4 sistēmai visās atlikuša-
jās ieguves vietās.

Datu kvalitāte

Tirgū klienta ieguves apjomi nereti tiek uzskaitīti tonnās, veicot 
kravas automobiļu svēršanu. Tā kā LVM ZDZ apsaimnieko vairāk 
nekā 120 derīgo izrakteņu ieguves vietas, tad, lai noteiktu ieguves 
apjomus, tiek veikta atradņu regulāra ģeodēziskā uzmērīšana. Šīs 
pieejas rezultātā var precīzi noteikt gan faktisko ģeoloģisko resursu 
sadalījumu, kāds iegūts, minerālos materiālus atdalot no slāņa, gan 
apjomu, kādu ieguvis mūsu klients. Aktīvās ieguves periodā karjerā 
ģeodēziskā uzmērīšana var tikt veikta pat biežāk nekā reizi mēnesī. 
Lai apliecinātu ģeodēzisko darbu precizitāti un atkārtojamību, 2023. 
gadā sākts darbs pie ISO 9001 sertifikāta ieviešanas, jo saredzam, ka 
tas vairos klientu uzticamību mūsu iegūtajiem rezultātiem.

Rail Baltica

Liels nezināmais un izaicinājums vienlaikus nākotnē ir Rail 
Baltica pamattrases būvniecības projekts, kuram pakāpeniski gata-
vojamies – tiek atvērtas jaunas ieguves vietas, veicam esošo ieguves 
vietu paplašināšanu, kur tas iespējams, un atmežošanas darbības, 
vienlaikus testējam minerālo materiālu kvalitāti, lai noteiktu mate-
riāla klasi atbilstoši tehniskajai specifikācijai. Arī laboratorija tiek 
gatavota potenciālajam testēšanas apjomam, t.sk. plānots nākamajā 
gadā aprīkot laboratoriju ar vajadzīgajām iekārtām un akreditēt ne-
pieciešamās testēšanas metodes. Šī projekta kontekstā, domājot par 
vidi, kāda tā paliks pēc intensīvās ieguves, sākta ieguves projektu 
pārskatīšana. Lai rastu iespēju efektivizēt būvniecības procesā iegū-
to būvei nederīgo materiālu (segkārtu, mālu, aleirītu u.c.) pārvieto-
šanu un tālāko izmantošanu, meklējam risinājumus, kā materiālus 
izmantot karjeru rekultivācijā.

Apzinoties atbildīgas un ilgtspējīgas ieguves nozīmi gan šodien, 
gan ilgtermiņā, turpināsim ieguldīt spēkus un resursus sāktajā at-
tīstībā. Arī ES uzņemtais Ilgtspējas virziens (ESG) ar laiku ikvienam 
uzņēmumam – gan ieguves, gan būvniecības – liks padziļinātāk pa-
skatīties uz savu un piegādātāju biznesa ētiskumu, ietekmi uz vidi, 
drošību un citiem aspektiem, tādēļ mēs tiecamies šajos jautājumos 
būt viens no paraugiem ieguves industrijā jau šodien.

KĀRLIS VOLFS 
LVM Zemes dzīles ražošanas 
izpilddirektors.
Absolvēta RTU BF, Transportbūvju 
programma. Ceļu būvniecības un 
minerālo materiālu ieguves jomā 
darbojas kopš 2008. gada. Ir sertifikāts 
ceļu būvdarbu būvuzraudzībā. LVM 
Zemes dzīles komandā darbojas kopš 
2018. gada, šobrīd vada, pilnveido 
un attīsta ražošanas procesu – sākot 
ar minerālo materiālu ieguves vietu 
meklēšanas un atvēršanas procesu, 
noslēdzot ar rekultivācijas procesiem. 
Ražošanas process ietver arī minerālo 
materiālu maisījumu sagatavošanu, 
karjeru projektu sagatavošanu un 
ģeodēziskos uzmērījumus.
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AIGA VAITKUS – 

GADA SIEVIETE  

DIZAINĀ  

2022

A
iga Vaitkus ir uzņēmuma SIA ROYAL KEY radošā direktore, 
galvenā dizainere un viena no zīmola ROYAL KEY dibinātā-
jām un veidotājām. A. Vaitkus ir sabiedriski aktīva, radoša 
personība, savas jomas izcila profesionāle, kura ne tikai ar 
neizsīkstošu enerģiju ir piedalījusies un realizējusi dizaina 

projektus privātajā un uzņēmēju sektorā, bet arī veicinājusi sabied-
riski nozīmīgus notikumus dizaina jomā.

Jau vairāk nekā 20 gadus Aiga darbojas kā profesionāla dizai-
nere Latvijas un starptautiskos projektos. Profesionālā darbība ir 
visai plaša, tā ietver privātmāju, mūsdienīgu biroju, biznesa centru, 
muzeju un ekspozīciju, arī lielformāta vides objektu un pilsētvides 
dekorāciju dizaina izstrādi un projektu vadību. Tie ir nemitīgi izai-
cinājumi un radošs process. A. Vaitkus vada projektus, kā arī pati 
tajos aktīvi līdzdarbojas. Neviena radošās komandas tikšanās nav 
iedomājama bez A. Vaitkus klātbūtnes.

Aigas Vaitkus īpašās dāvanas – atšķirīgie konceptuālie risi-
nājumi, izcila krāsu paletes sajūta vidē, perfekta kompozīcijas 
izjūta, kā arī prasme apvienot vecmeistaru darba tehnikas ar 
mūsdienās aktuālajām digitālajām tendencēm.

Aiga Vaitkus aktīvi līdzdarbojusies arī savas pilsētas Kuldīgas 
novada domes Vecpilsētas vides komisijā, kuras darbības mērķis 
ir veicināt un organizēt vienotu vecpilsētas attīstību, uzraudzīt 
projektus, vīzijas, programmu izstrādi, kas ietekmē vecpilsētas 
saglabāšanu.

Publicitātes foto
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Lai kādus projektus Aiga Vaitkus realizētu, individuālus vai 
publiskus, gala rezultāts vienmēr būs daudz vairāk, nekā ir 
cerējis pasūtītājs. Kvalitāte, nianses, harmonija un arī funkcionā-
lisms – tas ir A. Vaitkus rokraksts. Un, protams, izcilas prasmes 
fokusēti vadīt savu komandu ir viena no panākumu atslēgām, kas 
ļauj viņai sasniegt tik ambiciozus rezultātus.

Aiga ieguvusi Latvijas Mākslas akadēmijas humanitāro zināt-
ņu maģistra grādu mākslā, dizainā, funkcionālajā dizainā.

Par to, kas visvairāk patīk dizaina izstrādes procesā, Aiga 
Vaitkus stāsta ar aizrautību:

− Lielu prieku sagādā krāsu un materiālu izvēle. Nezinu, vai 
man ir izcila izjūta vai arī tas nācis profesionāli, uzkrājot pie-
redzi, bet man jau brīdī, kad iepazīstu dizaina uzdevumu, ir 
skaidri krāsu salikumi, no kuras puses nāk gaisma un kā tas viss 
atblāzmosies. Ja skatās no putna lidojuma, man patīk, ja har-
moniski risinās visas plūsmas. Agrāk bija tāda spēle Tetris, kur 
katrs klucītis iekrita savā vietā. Man laikam ir kaut kāds azarts 
izmantot kvadratūru pēc iespējas efektīvāk, lai nekas nepaliek 
uz jautājuma zīmes, ka varēja būt labāk. Ja kaut kas ir izveidots 
un uzprojektēts, jābūt atbildei, kāpēc. Tā ir lieta, ko slīpēju līdz 
pēdējam, kamēr jūtu iekšējo pārliecību: jā, šī lieta ir atrisināta. 
Vēl man patīk komunikācija un enerģijas apmaiņa ar klientiem. 
Strādāt ar cilvēkiem, viņus satikt un iedvesmot – tā ir rakstura 
iezīme, kas manī ir, un es labprāt ar to dalos. Man no tā ir milzīgs 

prieks. Protams, kad redzu, ka rezultātā tas viss tiek ieviests, 
ir iekšēja pārliecība, ka tas būs ļoti labi.

2022. gada augustā Rēzeknes pilskalna pakājē tika atklāta 
jauna kultūrvieta Brīvvalsts dārgumu nams, Krasta ielā 35A. 
Uzņēmums Royal Key kopā ar sadarbības partneriem galvenās 
interjera dizaineres Aigas Vaitkus vadībā izstrādāja un reali-
zēja šī nama interjera un grafiskā dizaina koncepciju, kā arī 
izveidoja izstāžu zāli un ekspozīciju, kurā apskatāma unikāla 
vēsturisku priekšmetu kolekcija. Liels ir gandarījums, ka šis 
objekts biedrības Building Design and Construction Council 
organizētajā konkursā Latvijas Būvniecības Gada balva 2022 
ieguva 1. vietu nominācijā Pārbūve, kur lielu enerģiju objekta 
realizēšanā ielika Aiga Vaitkus, lai realizētos izstrādātā dizaina 
koncepcija. 

2022. gadā realizēts objekts Raiņa ielas apartamenti 
Kuldīgā – dzīvojamā divstāvu ēka ar atsevišķiem apartamenta 
dzīvokļiem. Ēka ir vēsturiska un īpaša ar tās atrašanās vietu 
Kuldīgas pilsētas vēsturiskajā centrā, kas ir izvirzīts iekļauša-
nai UNESCO pasaules kultūras mantojuma pieminekļu saraks-
tā. Interjera dizains veidots ar viesmīlīgu gaisotni, saglabājot 
un izceļot ēkas vēsturisko mantojumu – koka sijas, dažādus 
savienojumus, logu un durvju slēģus, sienas apmetumu −, kas 
sapludināts ar mūsdienīgiem risinājumiem. Sienām izvēlēti 
gaiši toņi, lai izceltu senatnīgās sijas un to griestu ģeometriju.
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2021 – Realizēts interjera dizaina projekts Biroja telpas VEF 
kvartālā, Rīgā – mūsdienīgs un dinamisks atvērta tipa birojs biju-
šās vēsturiskās Valsts elektrotehniskās fabrikas jeb VEF teritorijā, 
kas mūsdienās ir attīstīta un kļuvusi par radošu vietu biznesam, 
kultūrai un izklaidei.

Lielā angāra tipa telpa tika sadalīta sīkāk, izveidojot gan mazas 
stiklotas telpas ar atšķirīgu griestu augstumu no pārējā zonējuma, 
gan atvērta tipa darba zonas, dažāda lieluma apspriežu telpas, vir-
tuvi, atpūtas zonējumus. Veidojot interjeru, ņemtas vērā mūsdienī-
ga biroja tendences – Activity Based zonējuma koncepcija.

Interjers veidots, iedvesmojoties no tā laika rūpnīcu rakstu-
rīgajām iezīmēm. Svarīgi bija arī dizainiski nepazaudēt šo ēkas pie-
vienoto vērtību. Tādēļ biroja telpās parādās dažādi industriālā stila 
risinājumi, kas savienoti ar mūsdienīga biroja prasībām. Darba 
zona ir atturīga, ar funkcionāliem un ergonomiskiem mēbeļu risi-
nājumiem. Savukārt virtuves zonā ir panākta relaksēta gaisotne ar 
telpaugu klātesamību un mēbeļu apdarē izmantoto kokmateriālu. 
Plānojums virtuves zonā pieļauj organizēt arī lielākas vai mazākas 
darba sapulces neformālākā vidē.

2021 – pieteikta dalība Balvu un Gulbenes slimnīcu apvienības 
rīkotajā meta konkursā Mākslinieciski augstvērtīgu vides objektu 
izveide Balvos un Gulbenē un iegūta 2. vieta.

2021 – pieteikta dalība Kuldīgas pašvaldības rīkotajā konkursā, 
kur dalībnieki tika aicināti izstrādāt Kuldīgas vizuālo identitāti, 

ar kuru pieteikt dalību Eiropas kultūras galvaspilsētas konkursam. 
Iegūta 2. vieta.

2020 – pieteikta dalība Kuldīgas pašvaldības izsludinātajā meta 
konkursā Dekorāciju izvietojuma koncepcija un dekoru izvietojums 
Kuldīgas pilsētā svētkos un iegūta 1. vieta. Kuldīgu uz svētkiem 
2020. un 2021. gadā dekorēja pēc SIA ROYAL KEY galvenās dizaine-
res Aigas Vaitkus koncepta un realizācijas virsvadības.

− Domājot par Kuldīgas pilsētvides rotāšanu svētku laikā, vēlē-
jāmies radīt pienesumu, veidojot dekorācijas un vides objektus ar 
mākslinieciski augstvērtīgu skatījumu, kas atspoguļotu profesionali-
tāti. Tāpēc liels akcents tika likts uz jaunizveidotajiem objektiem un 
interaktivitāti. Caur to gribam uzrunāt ikvienu garāmgājēju iesaistī-
ties un būt daļai no procesa, ko piedāvā katrs šāds objekts.  
Jo svētki nav tikai rotas, bet arī noskaņa, kuru mēs radām svētku 
laikā caur pozitīvu gaisotni, savstarpēji mijiedarbojoties un līdzdar-
bojoties procesiem. Savukārt sadarbībā ar dažādu nozaru māksli-
niekiem tika radīti atsevišķi jauni svētku dekori un vides objekts 
Kuldīga Latvijas kartē.

Saņemtas vairākas pateicības un godalgas
2018. gadā Kuldīgas Bērnu un jauniešu centra pateicība par 

atbalstu izstādes Mana un Tava Latvija īstenošanā. 
2016. gadā Kuldīgas novada domes izsniegts diploms par 

Profesionālās mākslas pieejamības veicināšanu, izstāde Sarkanās 
kurpītes, kuratores Aiga Vaitkus un Ieva Vītola-Lindkvist. 

2017 – Kuldīgas novada uzņēmēju un amatnieku gada balva.
2017 – SIA ROYAL KEY piešķirta atzinība Gada pakalpojums.
2017 – Latvijas Dizaineru savienības atzinība. Saldus novada 

veikals−ekspozīcija Lilla Lavender iekļauts starp 10 labākajiem gada 
objektiem.

2015 – Latvijas Muzeju biedrības balva Zelta puteklis 2014  
par gada labāko ekspozīciju Balvu novada muzejam. Projekta  
virsvadītājs DD studio.

2013 – Gobustānas nacio-
nālais kultūrvēstures rezer-
vāta muzejs Azerbaidžānā. 
Aigas Vaitkus objekta 
interjera dizaina koncepcijas 
izstrāde. Projekta virsvadī-
tājs DD studio.

2013 – Gobustānas pet-
roglifu muzejs Azerbaidžānā 
saņēma žūrijas specbalvu 
Eiropas gada muzejs 2013 
(European Museum of the 
Year 2013), kas ir viens 
no augstākajiem novērtē-
jumiem, kādu var saņemt 
jauns muzejs. 

Forumā–konkursā  
Sieviete arhitektūrā, būvniecībā, 
dizainā 2022 Aiga Vaitkus saņēma 
apbalvojumu Gada sieviete dizainā. 

72 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #5



ĢIRTS ŠĶUPELIS– 

GADA INŽENIERIS–

PROJEKTĒTĀJS  

2022

Ģ
irta Šķupeļa profesionālā joma jau vairāk nekā 26 gadus ir 
saistīta ar tiltu projektēšanu. Šobrīd Ģirts Šķupelis ir viens 
no vadošajiem speciālistiem tiltu projektēšanā, kā arī 
uzņēmuma Projekts 3 tiltu nodaļas vadītājs, uzņēmuma 
valdes loceklis. Ģirts ir pabeidzis RTU Būvniecības fakul-

tāti, ieguvis inženierzinātņu maģistra grādu būvniecībā. Kopš tā 
laika katru gadu darbojies arvien lielāku un nozīmīgāku projektu 
realizācijā. Ģirta kontā ir vairāk nekā 125 tiltu būvprojektu un citu 
inženierbūvju, Ģirts ir Latvijas lielāko tiltu pārbūves un atjaunoša-
nas būvprojektu autors un vairāk nekā 50 tilta būvprojekta ekspertī-
žu autors. Katru gadu Ģirta radītie projekti saņem godalgas Latvijas 
lielākajā gatavo būvju konkursā Latvijas Būvniecības Gada balva.

Ģirta tēvs bija celtnieks. Tiekoties pamatskolas salidojumā, pirmā 
klases audzinātāja atzina, ka Ģirts bijis vienīgais no klases, kurš 
skaidri izteicis vēlmi kļūt par būvnieku un par tādu kļuvis, kamēr 
citi skolas laikā sapņoja par ugunsdzēsēju un kosmonautu karjeru. 
Loģiska ir Ģirta cītība, skolā pastiprinātu uzmanību veltot matemā-
tikai, fizikai, ķīmijai utt. RTU Ģirts izvēlējās programmu, kas ietvēra 
konstrukciju projektēšanu. Tolaik speciālistus pamatīgāk gatavoja 
praktiskajai darbībai, jāmācās bija 5 dienas nedēļā, strādāt nebija 
laika. Šobrīd programmas ir vājākas, studentiem pašiem jāmeklē pa-
domdevēji un jācenšas tikt praksē pie zinošiem speciālistiem. 1997. 
gadā Ģirts sāka strādāt uzņēmumā Ceļuprojekts un 2002. gadā kopā 

Publicitātes foto
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Ģirts Šķupelis konkursā Latvijas 
Gada inženieris būvniecībā 2022 
ieguva 1. vietu nominācijā 
Inženieris–projektētājs.

konstrukcijas. Ražotājiem nezin kāpēc nekas nesakrita, ataicināja 
projektētājus, kuri bija ļoti pārsteigti, jo bija iesniegti precīzi rasēju-
mi. Izrādījās, ka ražotāji bija noapaļojuši detaļu izmērus par dažiem 
milimetriem, kas viņiem nešķita būtiski. Bet industriālo objektu 
konstrukcijām katra milimetra desmitā daļa ir nozīmīga, lai tās būtu 
savienojamas precīzi.

Novēlējums jaunajiem censoņiem? Liela nozīme ir aicinājumam. 
Tiltu projektēšanā un konstrukciju rēķināšanā no svara ir tādas 
īpašības kā precizitāte, pacietība, atbildības sajūta un vēlme izzināt 
arvien ko jaunu. Ja no rīta ir vēlme iet uz darbu, tad izvēle ir pareizā. 
Atsēdētājus šī profesija met ārā. Ģirts piebilst, ka projektētāja 
darbs ir arī labi apmaksāts, 
turklāt, ja ir motivācija, jaunietis 
būs sava veiksmes stāsta vei-
dotājs. Ārpus darba ir sportiska 
aizraušanās ar futbolu. Tas ļauj ne 
tikai uzturēt ķermeni tonusā, bet 
arī atslēgt prātu no darba rūpēm.

Ģirts vienmēr gatavs jauniem 
izaicinājumiem inženierbūvju 
projektēšanas jomā, atsaucīgs 
nozares speciālists, kas palīdz 
atrisināt visdažādākās inženier-
tehniskās problēmas.

ar kolēģiem nodibināja uzņēmumu Projekts 3, kas nodarbojas ar 
transporta būvju infrastruktūras un ar to saistīto inženierkomu-
nikāciju projektu izstrādi. Šajā darbā noteikti nevar ieslīgt rutīnā. 
Projektēšana sākas ar darba uzdevumu no pasūtītāja, kas ietver vai 
nu jauna tilta būvniecību, vai esošā rekonstrukciju. Tad notiek vietas 
apsekošana un rūpīga izpēte, tiek veikti uzmērījumi un pēc tam 
analizēti iegūtie dati. Rekonstrukcijas gadījumos tiek izpētīti arhīvu 
materiāli. Kas attiecas uz interesantākajiem un izaicinošākajiem ob-
jektiem, Ģirtam ir ļoti grūti tos sašķirot kategorijās, jo katrs objekts 
ir bijis ļoti nozīmīgs, ar savu specifiku. Tie ir tā kā bērni daudzbēr-
nu ģimenē. Kā tu vienam pateiksi, ka tas ir mīļāks nekā citi (sme-
jas). Ģirts atzīmē tādus objektus kā gājēju tilts pār Mūsu Bauskā, J. 
Čakstes bulvāra rekonstrukcija Jelgavā, tilta pārbūvi pār Platones 
upi, tiltu pār Gauju Taurenē, tiltu pār Vircavu Mežciemā u.c. 
Izaicinošs objekts bija tilts pār Gauju Valmierā – finansējums bija 
jāsabalansē ar tehniskajiem risinājumiem, un tas nebija viegli.

Jaunās tehnoloģijas un programmas atvieglo un paātrina proce-
sus, kā arī palīdz aprēķinu programmas. Tomēr jābūt uzmanīgam, 
jo tehnoloģijas un programmas nekad neaizvietos cilvēku, kaut vai 
tādēļ, ka datus šajās aprēķinu formulās ievada pats lietotājs. Dators 
var palīdzēt, bet ne aizstāt kompetenci.

Nav izticis arī bez kurioziem vai traģikomiskām situācijām, 
kuru pamatā diemžēl ir pavirša attieksme. Kādam objektam 
tika izstrādāts darba rasējums 3D vidē – komplicētas tērauda 
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K
onferenci organizēja biedrība Building Design and 
Construction Council, Gunita Jansone, Agrita Lūse, tā norisi-
nājās Rīgas Mežaparka estrādes konferenču zālē 2023. gada 
28. novembrī. Plašāk www.buvniekupadome.lv. Konferenci 
apmeklēja aptuveni 100 būvniecības jomas top menedžeri, kā 

arī piedalījās topošie nozares pārstāvji – studenti.

Raimonds 
Švanks, 

SKYSTONE 
vadītājs.

KONFERENCE  

IZAICINĀJUMI INDUSTRIĀLAJĀ 

BŪVNIECĪBĀ – NĀKOTNES 

VĒRIENĪGIE OBJEKTI  

UN FINANSĒJUMS

Konferences tēmas un lektori

• Matīss Vīksne, A.C.B. projektu vadītājs, Pirmais vērienīgais ceļu 
būves PPP projekts īstenots. Izaicinājumi un pieredze.

• Mārtiņš Lazdovskis, VSIA Latvijas Valsts ceļi valdes priekšsēdētājs, 
Ķekavas apvedceļa būvniecības process finišējis. Kas tālāk?

• Raimonds Švanks, SKYSTONE vadītājs, Šūnbetona pielietojums –  
jaunas iespējas.

• Māris Tīrmanis, Nord X attīstības vadītājs, Rail Baltica dzelzceļa  
betona estakādes posmi Rīgas centrālajā stacijā.

•  Normunds Pipars, Forma 2 būvinženieris, BIM pielietojums  
būvdarbu laikā.

• Jānis Vaivods, Ārtelpas un mobilitātes departamenta direktora p.i.,  
Rīgas infrastruktūras nākotnes objekti.

• Ieva Valtmane, FM ES fondu stratēģijas departamenta direktora  
vietniece, Atveseļošanās fonda finansējums būvniecības projek-
tiem.

Konferencē tika atvēlēts laiks informācijai par Rail Baltica projekta 
realizāciju, piedalījās Kaspars Vingris, Eiropas Dzelzceļa līnijas 
valdes priekšsēdētājs, un Ēriks Diļevs, RB Rail AS tehniskais 
direktors Latvijā.

Atbalstītāji: Uzņēmumu grupa ACB, VIACON, Firma L4, SKYSTONE 
un Forma2.

Konferences organizatores, 
biedrības BDCC pārstāves  
Gunita Jansone, Agrita Lūse.
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Ieva Valtmane, 
FM ES fondu 

stratēģijas 
departamenta 

direktora 
vietniece.

Mārtiņš Lazdovskis, 
VSIA Latvijas 
Valsts ceļi valdes 
priekšsēdētājs.

Normunds Pipars, 
Forma 2 būvinženieris.

Jānis Vaivods,  
Ārtelpas un 
mobilitātes 
departamenta 
direktora p.i. 

Māris 
Tīrmanis, 
Nord X 
attīstības 
vadītājs. 

Matīss Vīksne, 
A.C.B. projektu 

vadītājs.
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Kaspars Vingris, Eiropas Dzelzceļa 
līnijas valdes priekšsēdētājs, 

(attēla centrā) un Ēriks Diļevs, 
RB Rail AS tehniskais direktors 

Latvijā (attēlā pa labi).
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LATVIJAS GADA PROJEKTA VADĪTĀJS 2023
LATVIJAS GADA BŪVDARBU VADĪTĀJS 2023

LATVIJAS GADA JAUNAIS SPECIĀLISTS BŪVNIECĪBĀ 2023
LATVIJAS GADA INŽENIERIS-PROJEKTĒTĀJS 2023

LATVIJAS GADA BIM SPECIĀLISTS 2023
ROBERTA VECUMA-VECO BALVA RESTAURĀCIJĀ

ORGANIZĒ
ATBALSTA

NOLIKUMS WWW.BUVNIEKUPADOME.LV
PIETEIKŠANAS TERMIŅŠ 2024. GADA 5. FEBRUĀRIS
INFORMĀCIJA 29407147; 28373794

Būvniecības valsts  
kontroles birojs

2023



K
lejo te pa Latvijas novadiem pasaciņa par vīriņu, kas prot gremdēt. Klejo gana bieži dažādās variācijās. Ko gremdē? Ne jau volejbola 
bumbas vai šampanieša pudeles, bet uzņēmumus. Veiklu roku nogremdēs apakšuzņēmējus, ar materiālu piegādātājiem arī roka ietre-
nēta – melnu padarīs par baltu un otrādi! Varenajam māksliniekam nu jau pa spēkam izrādās kāda ģenerāluzņēmēja gremdināšana. 
Kuzena dažu gadu viesizrādes kādreiz varenā uzņēmumā 2022. gadu noslēgušas ar vairāk nekā 3 milj. eiro zaudējumiem. Mākslinieks 
palīdzēs sagādāt lielus pasūtījumus, bet kā neprašas tiek uzrādīti uzņēmumu darbinieki, kas par sarunātajām summām tos neprot uzbū-

vēt... Mākslinieks prot arī vadīt – kam vajag, noliks štatu pie vietas, kur ar varu, kur ar viltu... Sūtiet stāstus – mums interesē šīs mākslas profi.
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Foto Valters Poļakovs

NĀKAMAIS 

APSKATS ABD  

PIE JUMS DOSIES 

PAŠĀS MARTA 

BEIGĀS.

FOTOMĀKSLINIEKS VALTERS  

POĻAKOVS ŠO FOTO IR UZŅĒMIS  

PA DURVJU ATSLĒGAS CAURUMU. 

TUR, AIZ DURVĪM, IR KRĀŠŅI. 

MĒS JUMS, CIENĪJAMIE APSKATA ABD 

LASĪTĀJI, NOVĒLAM JAUNAJĀ GADĀ 

PAVĒRT KĀDAS JAUNAS DURVIS,  

AIZ KURĀM JŪS ATRADĪSIET KO SEV 

AIZRAUJOŠU UN INTERESANTU.  

EJIET IEKŠĀ PA TĀM!  

LAIMĪGU JAUNO 2024. GADU! 



PROFESIONĀLA PIEEJA
KATRAM KLIENTAM

SENDVIČA TIPA PANEĻI
P R O F I L Ē TĀ S  LO K S N E S
ŪDENS NOTEKU SISTĒMAS

JUMTI AR PVC UN TPO IZOLĀCIJU
FASĀDES KASEŠU S ISTĒMAS
Z, C-VEIDA PLĀNSIENU PROFILI

Priecīgus Z iemassvētkus 
un Laimīgu Jauno gadu!
Priecīgus Z iemassvētkus 
un Laimīgu Jauno gadu!
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